
W æwieræfina³owych meczach po-
dopieczni trenera Stanis³awa
Chomskiego, obroñcy wicemist-
rzowskiego tytu³u sprzed roku dwu-
krotnie przegrali z Tauronem
W³ókniarzem Czêstochowa (41:49 i
40:50), ale do ostatniej chwili mieli
szansê awansu do strefy medalowej
jako „lucky loser”. Awans ten osta-
tecznie wywalczyli zawodnicy z Toru-
nia, bêd¹c lepszymi od Stalowców o
zaledwie dwa punkty biegowe. W
dwumeczu z Platinum Motorem Lub-
lin zebrali oni 83 punkty, natomiast
nasza dru¿yna mia³a 81 punktów. W
przypadku równej liczby „oczek”
awans by³by po stronie Stali, która
by³a wy¿ej w tabeli po rundzie za-
sadniczej.

W ca³ym sezonie nasz zespó³ odje-
cha³ 16 spotkañ, z których siedem
wygra³, zanotowa³ dwa remisy i sie-
dem przegra³. W rundzie zasadni-
czej gorzowianie mieli lepszy bilans
w dwumeczach z czterema ze-
spo³ami - ZOOleszcz GKM-em Gru-
dzi¹dz (51:39 i 49:41), Cellfastem
Wilki Krosno (28:26 i 57:33), Tauro-

nem W³ókniarzem Czêstochowa
(45:45 i 51:38) i Fogo Uni¹ Leszno
(57:33 i 49:41). Gorszy bilans w
dwumeczach Stalowcy zanotowali z
trzema dru¿ynami: Apatorem Toruñ
(43:47 i 45:45), Platinum Motorem
Lublin (41:48 i 38:52) i Betardem
Spart¹ Wroc³aw (41:49 i 43:47).

W ca³ym sezonie barwy naszego
zespo³u broni³o dziewiêciu zawodni-
ków. Najskuteczniejszym by³ Martin
Vaculik, który w ca³ym sezonie zdo-
by³ 181 punktów oraz 10 bonusów.
Da³o mu to œredni¹ biegow¹ 2,274
pkt. Wyniki pozosta³ych zawodników
to: Anders Thomsen - 2,155 (145
pkt. i 8 bonusów), Szymon Wo-
Ÿniak - 1,974 (136 i 14), Oskar Faj-
fer - 1,763 (111 i 23), Oskar Paluch
- 1,365 (65 i 6), Wiktor Jasiñski -
1,104 (44 i 9), Mateusz Bartkowiak
- 0,941 (24 i 8), Jakub Stojanowski
- 0,546 (5 i 1) oraz Mathias Polles-
tad - 0,533 (8 i 0).

Wiêcej o startach naszych ¿u¿low-
ców w tegorocznych rozgrywkach
PGE Ekstraligi piszemy na 15 stronie.
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Wicemistrzowie Polski z Gorzowa
pojechali na wakacje
¯u¿lowcy ebut.pl Stali Gorzów ju¿ w sierpniu zakoñczyli tegoroczny sezon w PGE Ekstralidze, a zadecydowa³y o tym… dwa punkty biegowe.
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Ostatni raz Stalowcy sezon ligowy w sierpniu kończyli w 2015 roku



ww    1.09
1899 - do mieszkań w Gorzowie
popłynął pierwszy prąd elek-
tryczny; doprowadzenie energii
związane było z budową tram-
waju elektrycznego w mieście.
1971 - rozpoczęła działalność
Filia AWF w Gorzowie.
2003 - na trasie Gorzów-Zbąszy-
nek pojawił się pierwszy szyno-
bus.
ww    2.09
2006 - po raz pierwszy rozległ
się głos „Dzwonu Pokoju” na
Placu Grunwaldzkim.
ww    3.09
1989 - na Górczynie erygowano
parafię św. Pierwszych Męczen-
ników Polskich, Świętych Bene-
dykta, Jana, Mateusza, Izaaka i
Krystyna; była to 12 parafia ka-
tolicka w mieście.
ww    4.09
1999 - oddano do użytku Most
Lubuski na Warcie.
ww    5.09
1945 - Polska Żegluga Państwo-
wa w Poznaniu uruchomiła re-
gularną linię pasażersko-towa-
rową z Poznania do Obornik -
Obrzycka - Wronek -Sierakowa -
Międzychodu - Skwierzyny - Go-
rzowa i z powrotem, którą
obsługiwały parowce „Poznań’ i
„Gorzów”.
ww    6.09
1968 - 22-letni Edward Jancarz
został w Göteborgu II wicemi-
strzem świata.
ww    7.09
1958 - ks. dr Wilhelm Pluta
(1910-1986), ordynariusz go-
rzowski i administrator apostol-
ski, od 1972 r. biskup rezyden-
cjonalny, otrzymał w katedrze
sakrę biskupią z rąk kardynała
Stefana Wyszyńskiego oraz bis-
kupów Bolesława Kominka i
Herberta Bednorza.
ww    8.09
1962 - uroczyście otwarto odbu-
dowany dworzec PKP.
ww    9.09
1957 - otwarto ogród botaniczny
przy gorzowskim muzeum.
1984 - bp Wilhelm Pluta po-
święcił kościół pw. NMP Królo-
wej Polski przy ul. Żeromskiego
22 i erygował nową dziesiątą
parafię katolicką w mieście.
ww    10.09
1957 - zainaugurowała działal-
ność Szkoła Podstawowa nr 10,
która mieściła się w nowym bu-
dynku przy ul. Śląskiej 20, a po
połączeniu z SP nr 19 w 1974 r.
- przy ul. Towarowej 21.
ww    11.09
1965 - oddano po odbudowie
most kolejowy na Warcie, który
ponownie połączył stacje Za-
moście i Gorzów Główny.
ww    12.09
1988 - 17 pracowników Fabryki
Maszyn do Drewna „Gomad”
utworzyło komitet założycielski
NSZZ „Solidarność”, na jego
czele stanął frezer Henryk Cie-
ślak; 20.09. wniosek o rejestra-
cję został złożony w Sądzie Wo-
jewódzkim, który 28.09. odmó-
wił rejestracji, od tego
postanowienia komitet
założycielski odwołał się do
SN.
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We wtorek, 22 sierpnia w sa-
li konferencyjnej budynku
Oœrodka Radioterapii przy ul.
Dekerta w Gorzowie odby³a
siê uroczystoœæ po¿egnania
prof. Eugeniusza Muraw-
skiego - najstarszego czyn-
nego chirurga dzieciêcego,
który od wielu lat wspó³praco-
wa³ z gorzowskim szpitalem.
By³y kwiaty, prezenty, ale
przede wszystkim wspomnie-
nia i chwile wzruszeñ. W trak-
cie spotkania pojawi³y siê py-
tania do profesora, jak to siê
robi, ¿e w tym wieku jeszcze
mo¿na byæ aktywnym zawo-
dowo i nie tylko. Do niedawna
profesor do Gorzowa sam
przyje¿d¿a³ autem ze Szczeci-
na.

Prof. Eugeniusz Murawski ma
96 lat i nadal jest aktywny za-
wodowo. Na emeryturê prze-
szed³ 21 lat temu wy³¹cznie z
powodów formalnych. Wci¹¿
jednak pracowa³ pe³n¹ par¹.

Jeszcze trzy lata temu by³ czyn-
nym chirurgiem dzieciêcym -
najstarszym w Polsce, ale pan-
demia odciê³a go od operacji. 

- Wspania³y cz³owiek, pe³en
empatii. Pan Profesor operowa³

moj¹ córkê w grudniu w 2018
roku w Gorzowie w wieku 91
lat. Jestem zaszczycona, ¿e
mog³am poznaæ Pana Euge-
niusza osobiœcie - to g³os pani
Aldony, ale praktycznie
wszystkie komentarze w me-
diach spo³ecznoœciowych s¹ w
podobnym tonie. Profesor zys-
ka³ wielk¹ sympatiê i autorytet
u pacjentów oraz ich rodzin.

Prof. Murawski nadal wee-
kendowo prowadzi zajêcia dla
ratowników - wyk³ada anatomiê
opisow¹ i topograficzn¹. Profe-
sor mówi, ¿e chêtnie popracuje
do setki. Teraz profesor Mu-
rawski jak siê œmieje ,,tylko”
prowadzi zajêcia dla ratowni-
ków medycznych w³aœnie w
Gorzowie. 

- Wielka mi praca. Raz w mie-
si¹cu na dwa dni przyje¿d¿am -
macha rêk¹ z uœmiechem pro-
fesor.

W 2018 roku prof. Eugeniusz
Murawski otrzyma³ ,,Medicus
Perfectus” - czyli tytu³ lekarza
doskona³ego przyznawany wy-
bitnym lekarzom przez Polskie
Towarzystwo Lekarskie. W
2017 r. prof. Murawski zosta³ te¿
wyró¿niony Odznak¹ Honorow¹
Miasta Gorzowa - odznaka jest
wyrazem szczególnego uznania
przez Radê Miasta Gorzowa
Wlkp. Ten niezwyk³y, pe³en em-
patii lekarz jest autorem nowa-
torskiej -  cenionej na ca³ym
œwiecie - metody operacji roz-
szczepów warg i podniebienia.

WSZW W GORZOWIE

Chce popracować do setki. Tak, tak, to nie pomyłka
Najstarszy czynny chirurg dzieciêcy wspó³pracuj¹cy z gorzowskim szpitalem koñczy pracê, ale…

Pożegnanie prof. Eugeniusza Murawskiego w gorzowskim szpitalu
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Pod postami pojawi³o siê
równie¿ wiele „dobrych rad” o
tym jak siê ich pozbyæ, czêsto
podpartych szkodliwymi i nie-
prawdziwymi mitami do-
tycz¹cych tych fascynuj¹cych
stworzeñ. Postanowiliœmy
czêœæ z nich rozwiaæ, a tak¿e
poradziæ co mo¿na zrobiæ w
sytuacji, gdy pojawi¹ siê u
Was „lataj¹cy lokatorzy”.

Po zdjêciach, które mieliœmy
okazjê zobaczyæ oraz po kon-
sultacji ze specjalistami z Pol-
skiego Towarzystwa Ochrony
Przyrody „Salamandra”,
wszystkie nietoperze, które
ostatnio nawiedzaj¹ Gorzów
s¹ z rodzaju karlików. „Inwa-
zje” nietoperzy na klatki scho-
dowe s¹ typowe dla obecnej
pory roku i zwykle powinny
trwaæ nie d³u¿ej ni¿ kilka dni.

Niestety, postêp technolo-
giczny w postaci œwiat³a za-
palanego za pomoc¹ czujni-
ków ruchu, sprawi³ ¿e takie
naloty mog¹ trwaæ znacznie
d³u¿ej. Wszystko przez to, ¿e
karliki, które wybudzaj¹ siê ze
snu, uruchamiaj¹ fotoko-
mórkê, która zapala œwiat³o.
Te myœl¹, ¿e jednak nadal jest
dzieñ, przez co skonfudowa-

ne ssaki nie ruszaj¹ w dalsz¹
wêdrówkê.

Co należy zrobić z
nietoperzami na klatce
schodowej?

Sposób, który podano nam
w PTOP „Salamandra” teore-
tycznie jest banalnie prosty.
W praktyce ju¿ niekoniecznie,
ale to zale¿y od konkretnej
wspólnoty mieszkaniowej.
Nale¿y podj¹æ nastêpuj¹ce
kroki:

1. W okolicy godziny 20:15
nale¿y szeroko otworzyæ
wszystkie okna na klatce
schodowej.

2. Dok³adnie przeszukaæ
wszelkie miejsca typu skrzyn-

ki z licznikami, wazony lub in-
ne zakamarki, z których nieto-
perze nie mog¹ siê wydostaæ.

3. Nale¿y trwale wy³¹czyæ
na noc wszelkie œwiat³a na
klatce schodowej. Je¿eli
œwiat³a s¹ na fotokomórkê, to
przesun¹æ lub zakleiæ czujnik
ruchu w taki sposób, aby
œwiat³o siê nie zapala³o przez
ruch nietoperzy. Mo¿e to byæ
niezbyt komfortowe dla nie-
których mieszkañców, ale
warto wyjaœniæ s¹siadom w
czym rzecz.

4. O godzinie 22:00 nale¿y
zamkn¹æ wszystkie okna i nie
otwieraæ ich a¿ do rana.

Proces nale¿y powtarzaæ do
skutku, a po kilku dniach nie-

toperze powinny wynieœæ siê
na sta³e. W razie problemów
z wy³¹czeniem fotokomórek,
mo¿na zadzwoniæ do
spó³dzielni, aby zapropono-
waæ rozwi¹zanie. W przypad-
ku pytañ mo¿na kontaktowaæ
siê z PTOP „Salamandra”,
która ma ca³odobowy numer:
+48 604 836 583

Czy nietoperze są
niebezpieczne?

OdpowiedŸ jest jedna: nie
s¹! Ani u karlików, ani u bo-
rowców, które robi¹ letnie
naloty na klatki schodowe,
nigdy nie stwierdzono przy-
padku wœcieklizny, tak¿e
zwyczajnie jej nie prze-
nosz¹. Nietoperze nie
wpl¹tuj¹ siê równie¿ we
w³osy, ani nie stanowi¹ ¿ad-
nego zagro¿enia dla zdro-
wia oraz ¿ycia cz³owieka.
Nie nale¿y jednak niepokoiæ
je, gdy œpi¹, bo jednak wy-
straszone zwierzê mo¿e
ugryŸæ. Co innego, gdy
znajdziemy nietoperza na
ziemi. Wtedy przez rêka-
wiczkê lub rêcznik delikatnie
wzi¹æ go do pude³ka i wy-
stawiæ np. na balkonie. Po

chwili powinien sam odle-
cieæ.

Czego nie należy robić?

Na pewno nie wolno pozby-
waæ siê nietoperzy na w³asn¹
rêkê w sposób inwazyjny za
pomoc¹ miote³ czy innych
podbieraków do ryb, jak su-
gerowa³y niektóre komenta-
rze. S¹ to bardzo delikatne
stworzonka i ³atwo jest uszko-
dziæ im choæby skrzyd³a. Nie
warto jest ich krzywdziæ z co
najmniej dwóch powodów. Po
pierwsze, jeden nietoperz po-
trafi na dobê zjeœæ nawet
1500 komarów, a chyba nikt z
nas nie lubi komarów? Po
drugie, wszystkie gatunki nie-
toperzy w Polsce s¹ pod
ochron¹ i za zabicie choæby
jednego osobnika grozi na-
wet 2 lata wiêzienia, a jeœli
s¹d uzna, ¿e czyn zosta³ po-
pe³niony ze szczególnym
okrucieñstwem to i 5 lat.

Zachêcamy do odwiedzin
strony internetowej PTOP
„Salamandra”, gdzie znaj-
dziecie bardzo du¿o rzetelnej
wiedzy o nietoperzach i nie
tylko: www.salamandra.org.pl

PAWEŁ KAMRAD

Jak pozbyć się uciążliwych sąsiadów? 
W ostatnich dniach na ró¿nych gorzowskich facebookowych grupach, mo¿na znaleŸæ wiele postów o nietoperzach, które
zalêg³y siê na klatkach schodowych.

Nietoperze ostatnio licznie odwiedzają nasze klatki schodowe
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ww    13.09
1980 - w Gorzowie powstał Mi-
ędzyzakładowy Komitet
Założycielski NSZZ pod prze-
wodnictwem Tadeusza Kołod-
ziejskiego; zastępcami byli Ed-
ward Borowski i Zbigniew Zi-
ęba, a członkami Grzegorz
Fronckiewicz, Ryszard Chromicz
i Ireneusz Meres.
ww    14.09
1968 - nowy rok szkolny w no-
wym budynku na Dolinkach za-
inaugurowała Szkoła Podstawo-
wa nr 2, jej dyrektorem był Ta-
deusz Leśniewski (1939-2008);
patronat nad placówką objął
„Stilon”.
ww    15.09
1912 - uruchomiono linię kole-
jową Gorzów-Myślibórz i stację
Wieprzyce; ruch pasażerski na
tej linii został wstrzymany w
1991 r., w grudniu 2000 r.
wstrzymano ruch całkowity.
ww    16.09
1903 - po wybudowaniu torów
na ul. Mickiewicza i Kosynierów
Gdyńskich uruchomiona została
linia tramwajowa od Starego
Rynku do Parku Słowiańskiego,
bocznica kończyła się przy ul.
Słowiańskiej; linia, funkcjo-
nująca w czasie trwania w parku
wystaw i festynów, została za-
wieszona już w latach 30., a to-
ry rozebrano po wojnie.
ww    17.09
1979 - Teresa Jura i Wiesława
Gąsiorek jako ajentki WSS
„Społem” otworzyły przy ul.
Łokietka 35 bar naleśnikowy „U
Bartosza”, który działa do dziś;
najstarszy taki lokal w mieście.
ww    18.09
1972 - rozpoczęto budowę linii
tramwajowej na Piaski.
ww    19.09
1954 - powstał Oddział Polskie-
go Towarzystwa Fotograficzne-
go, który później przekształcił
się w Gorzowskie Towarzystwo
Fotograficzne.
ww    20.09
1969 - żużlowcy polscy na torze
w Rybniku zdobyli drużynowe
mistrzostwo świata; w drużynie
polskiej obok Wyglendy, Tko-
cza, Gluecklicha występowali
gorzowianie Edward Jancarz i
Andrzej Pogorzelski.
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- ¯yjemy w erze lotów kos-
micznych i sztucznej inteli-
gencji, a szko³a zatrzyma³a
siê w XIX wieku na modelu
pruskim. Czy nasza eduka-
cja zmierza w kierunku ko-
niecznych ju¿ zmian?

- W Niemczech Alex Krom-
mer napisa³ ksi¹¿kê, w której
model pruski nazwa³ mianem
dydaktyki paliatywnej, która
umiera. Musi przyjœæ era szko³y
dostosowanej do nowoczesne-
go œwiata. Nie wiem, czy kto-
kolwiek o tym myœli. Mam
wra¿enie, ¿e nie.  
- Idziemy ku przepaœci?
- Wszystko, o co siê nie dba,

idzie w przepaœæ. A o edukacjê
siê nie dba. Nie dba siê o nau-
czycieli. Nie da siê pracowaæ
dobrze, jeœli decydenci poka-
zuj¹, ¿e maj¹ nauczycieli
gdzieœ i ¿e siê do niczego nie
nadaj¹. Byæ mo¿e potrzebuje-
my czegoœ takiego, co oko³o
dekadê temu zrobi³a Kanada.
Zwolnili tam naraz wszystkich
nauczycieli, dali wiêksze stawki
i zatrudniali na dwu-trzyletnie
kontrakty.
- To ju¿ nie reforma, a rewo-
lucja.

- To by³a rewolucja, ale bar-
dzo siê przys³u¿y³a systemowi.
I tam zaczê³o to powoli dzia³aæ
w ten sposób, ¿e by³a robiona
ewaluacja pracy nauczycieli.
Ale ewaluacja nie polega - jak
u nas - na krytykowaniu za
wszystko, ale dostarczaniu in-
formacji zwrotnej, pokazaniu, w
których obszarach jest dobrze,
które s¹ do poprawy, co mo¿na
zmieniæ, co wzmocniæ. 
- Zajmuje siê pani badania-
mi nad edukacj¹. Czy pro-
blem z polsk¹ szko³¹ nie za-
czyna siê ju¿ na uniwersyte-
tach kszta³c¹cych
nauczycieli? 

- To jest jedna z rzeczy, na
które trzeba uwa¿aæ, gdy siê
mówi o szkole i o nauczaniu,

bo to jest uk³ad z³o¿ony. Zmia-
na jednego elementu powodu-
je kolosalne zmiany wszêdzie.
Nie mo¿na powiedzieæ, ¿e win-
ne s¹ uniwersytety, szko³y,
nauczyciele. Tak naprawdê
wszyscy jesteœmy winni i nie-
winni jednoczeœnie. Na samym
koñcu o co chodzi? O ucznia i
o to, ¿eby na koñcu procesu
uczenia siê by³ krytycznie
myœl¹cym cz³owiekiem. 
- Ale model pruski, który
jest trzonem polskiej eduka-
cji, mia³ za zadanie ,,wypro-
dukowaæ” robotników
pos³usznie wykonuj¹cych
polecenia. Taka szko³a wbija
w schematy, zabija cieka-
woœæ, kreatywnoœæ, bo o to
jej chodzi.  

-  Ale nasza szko³a general-
nie nigdy nie wygl¹da³a inaczej.
Nie znamy za bardzo innych
systemów. Mamy pomys³y, jak
inaczej nauczaæ, ale to s¹ wy-
spy. Nie mo¿na te¿ powiedzieæ,
¿e wszyscy wyszliœmy z tego
systemu bezkrytyczni, nie-

umiej¹cy myœleæ, podatni na
manipulacje. 
- Od lat mówi siê o tym, ¿e
nauczanych treœci jest za
du¿o. Uczymy pod testy, nie
dla wiedzy - zakuæ, zdaæ, za-
pomnieæ.  

-  Podstawy s¹ prze³adowa-
ne. Uwa¿am, ¿e mniej oznacza
wiêcej. To, co teraz znajduje
siê w podstawie programowej
do biologii jest przera¿aj¹ce.
Absolutnie za du¿o. Po co
uczeñ w szkole œredniej, nawet
na rozszerzonej biologii, ma
znaæ ró¿ne typy fotosyntezy?
To jest ewidentnie temat na
studia. 
- Ale mamy liczne reformy.
Powinno byæ lepiej.  
- Dobra reforma z dobr¹ pod-

staw¹ programow¹ by³a w Pol-
sce raz, w 1932 roku. Zapro-
szono wszystkich ekspertów ze
wszystkich stron. By³a dyskusja
- czego chcemy nauczaæ?
Przemyœlano filary. Teraz
wszystko jest robione na szyb-
ko. Podstawy pisz¹ ludzie z

³apanki. Z ka¿d¹ kolejn¹ re-
form¹ jest gorzej, a nie lepiej.
- Finowie, których model
nauczania uznawany jest za
najlepszy na œwiecie, mieli te
same problemy. Zaczêli od
kampanii w mediach, by
przywróciæ zawodowi auto-
rytet. Dopiero póŸniej zrefor-
mowali system. Mo¿e têdy
musimy pójœæ?  

- Finowie zrobili kilka rzeczy
fajnych. Na przyk³ad coœ, cze-
go u nas w ogóle nie ma, bo
nie ma do tego mocy prawnej -
brak eliminacji z zawodu ludzi,
którzy do niego siê nie nadaj¹.
Nauczyciele co dwa lata prze-
chodz¹ tam weryfikacjê w
postaci testów, czy siê nie wy-
palili. Nie s¹ w takim przypadku
zwalniani, tylko przechodz¹ do
na przyk³ad do biblioteki. Tam
odetchn¹, póŸniej mog¹ wróciæ
do uczenia. A zanim zaczn¹ w
ogóle pracê w zawodzie, maj¹
test kwalifikacji, czy siê nadaj¹
siê do zawodu, czy nie
skrzywdz¹ dzieci. 
- W Polsce edukacja jest
ci¹gle spychana.

- Bo s¹ wa¿niejsze problemy,
s³yszymy. To nie jest noœne, to
nie kupi wyborców. 
- Zmierzamy donik¹d? 
- Mam wra¿enie, ¿e obecny

system musi upaœæ. Nie wiem
tylko, jak daleko jesteœmy od
przepaœci. A upadnie z kilku
powodów. Œrednia wieku nau-
czyciela to 52 lata. Nied³ugo
pójd¹ na emerytury, a m³odzi
nie chc¹ iœæ do zawodu.
Bêdzie powa¿ny problem. Albo
bêdzie tak jak w jednej szkole
w Warszawie, gdzie dyrektor
naucza siedmiu przedmiotów.
Albo szko³y bêd¹ zatrudnia³y
osoby bez kwalifikacji...
- Polsk¹ szko³ê trzeba na-
prawiaæ. Jak? 

- To jest bardzo trudne pyta-
nie. Trzeba by³oby zacz¹æ od
pomyœlenia, jak¹ chcemy mieæ

wizjê szko³y? Kiedyœ by³am w
Niemczech na wymianie, roz-
mawia³am z nauczycielk¹ nie-
mieckiego. Pytaliœmy, czego
uczy. Okaza³o siê, ¿e ona w
ogóle nie omawia Goethego.
Wspomina oczywiœcie, ¿e by³
taki poeta, kiedy ¿y³, ale w ogó-
le siê go nie czyta. Na lekcjach
natomiast prowadzi siê dyskus-
je o problemach ¿yciowych, z
którymi w przysz³oœci ucznio-
wie siê zetkn¹. 
- Ograniczenie treœci
wt³aczanych uczniom to jed-
no, drugie - jakie treœci prze-
kazujemy...

- Kocham biologiê nad ¿ycie,
ale uwa¿am, ¿e w szko³ach po-
winna byæ na przyk³ad ekono-
mia. M³odzi ludzie powinni ro-
zumieæ, jak to dzia³a. Z badañ
wynika, ¿e 25 proc. Polaków
uwa¿a, ¿e nie p³aci ¿adnych
podatków, 30 proc. nie widzi,
¿e zmieni³a siê wartoœæ nabyw-
cza pieni¹dza w stosunku do
poprzedniego roku.  
- Co wed³ug pani jest
g³ównym problemem pol-
skiego systemu edukacji?

- To, czego nie mamy, a co
jest na przyk³ad w Finlandii -
tam minister edukacji jest ¿ywo
zainteresowany wszelkimi ba-
daniami z zakresu edukacji
oraz wynikami tych badañ.
Finowie zmieniaj¹ podstawê
co dziesiêæ lat. Ale jak ju¿ j¹
opublikuj¹, nie przestaj¹ siê
tematem zajmowaæ. Ca³y
czas pracuj¹, zbieraj¹ wyniki
badañ, analizuj¹, dyskutuj¹,
myœl¹, w któr¹ stronê chc¹
iœæ. Tego brakuje w Polsce
bardzo. Mamy du¿o badañ,
które id¹ tylko do publikacji,
ale nikt z nich nie korzysta,
ewentualnie inni naukowcy
do swoich publikacji. Mamy
oderwanie - nauka sobie, rze-
czywistoœæ sobie. To jest przy-
kre.
- Dziêkujê za rozmowê.

To była rewolucja, ale bardzo się
przysłużyła systemowi
Z dr hab. Eliz¹ Rybsk¹, prof. Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, gorzowiank¹, rozmawia Maja Szanter

- Mam wrażenie, że obecny system musi upaść - uważa prof.
Eliza Rybska
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ww    21.09
2001 - w Gorzowie oddano
pierwsze obiekty (lodowisko,
kręgielnia, kawiarnia) Centrum
Rehabilitacyjno-Sportowego
„Słowianka” wraz z nowym
fragmentem trasy średnicowej.
ww    22.09
1913 - Kladowerstraße, dziś ul.
Wyszyńskiego, jako pierwsza
ulica w mieście została przenu-
merowana w ten sposób, iż po
lewej były numery nieparzyste,
po prawej - parzyste.
ww    23.09
2003 - 25-letnia gorzowska alpi-
nistka Sylwia Bukowicka
stanęła na szczycie Cho Oyu
(8201) w Himalajach, stając się
najmłodszą Polką na ośmioty-
sięczniku.
ww    24.09
1985 - na skrzyżowaniu ul. Gar-
bary i Sikorskiego doszło do wy-
padku drogowego, w wyniku
którego tramwaj przełamał ba-
rierę mostku na Kłodawce, ści-
nając ostatni w mieście słup la-
tarni gazowej.
1999 - odbył się ostatni apel 4.
Nadwarciańskiej Brygady Sape-
rów, d. Łużyckiej, i pożegnanie
sztandaru; istniejąca od 1944 r.
i stacjonująca od 1947 r. w Go-
rzowie jednostka została rozfor-
mowana z dniem 30.09.1999 r.
ww    25.09
1949 r. - na Stadionie Miejskim
przy ul. Myśliborskiej zorganizo-
wane zostały wyścigi motocyklo-
we na żużlu o mistrzostwo
okręgu poznańskiego pomiędzy
KS Gwardia Poznań, KS Kolejarz
Poznań i KS Gwardia Gorzów.
1962 - decyzją Prezydium MRN
w Gorzowie zamknięty został
cmentarz świętokrzyski.
ww    26.09
1962 r. - na nowym cmentarzu
komunalnym w Gorzowie przy
ul. Żwirowej dokonano pierw-
szego pochówku.
ww    27.09
1970 - Edmund Migoś jako
pierwszy gorzowianin został in-
dywidualnym mistrzem Polski
na żużlu.
1979 - podczas uroczystości z
okazji Dnia Energetyka pracow-
nicy gazowni pożegnali swój
zakład, który po wprowadzeniu
gazu ziemnego w mieście za-
przestał produkcji koksu; zgod-
nie z decyzją resortu gazownia
miała zostać rozebrana.
ww    28.09
1975 r. - 29-letni Edward Jan-
carz, wywalczył w Częstochowie
po raz pierwszy tytuł mistrza
Polski na żużlu.
ww    29.09
2000 - w Gorzowie oddano do
użytku trasę średnicową (Odro-
dzenia Polski i Roosevelta); w
okolicznościowym pikniku
uczestniczył prezydent Aleksan-
der Kwaśniewski.
ww    30.09
1969 - uruchomiono piekarnię
mechaniczną przy ul. Koniaw-
skiej 11 o mocy produkcyjnej 20
ton pieczywa dziennie; była to
pierwsza piekarnia mechanicz-
na w Gorzowie.

JZ

KALENDARIUM
Wrzesień 2023

Tymczasem nie wiadomo.
Bo jak siê okaza³o, przetarg
na zieleñ trzeba uniewa¿niæ.
Na now¹ zieleñ. Bo magist-
rat nasz ukochany zamierzy³
na zazielenienie przezna-
czyæ a¿ 800 tys. z³. Na tak
zawrotn¹ kwotê, ka¿dy przy-
zna, ¿e no k³adzie na ³opatki
wielkoœci¹, po³aszczy³a siê
a¿ jedna firma, tyle tylko, ¿e
za swoje us³ugi chce dwa ra-
zy tyle. No i magistrat ma te-
raz iœcie Hamletowski dyle-
mat - zazieleni siê, czy siê
nie zazieleni? 

Warto przypomnieæ, kiedy
tak naprawdê zacz¹³ siê ko-
niec zieleni w mieœcie. Wca-
le nie za tej w³adzy, choæ
naj³atwiej by³oby to stwier-
dziæ. Koniec zacz¹³ siê wów-
czas, kiedy pod dyktando
ówczesnej ogrodnik miejskiej
- mi³osiernie pominê nazwi-
sko, choæ nigdy tego tej pani
nie zapomnê i wiem, gdzie
mieszka, za zgod¹ bezwol-
nej Rady Miasta usuniêto w
sposób bardziej ni¿ barba-
rzyñski klony z ulicy Chrob-
rego. Jak nigdy nie zapomnê
bezlitosnej urzędniczki zwa-
nej ku ironii chyba ogrodni-
kiem miejskim, tak nigdy nie
zapomnê wielu gorzowian,
którym ³zy w oczach siê

krêci³y na widok trudnego do
wyobra¿enia barbarzyñstwa.
Tak samo nie zapomnê bez-
troskiego stwierdzenia
ówczesnego wiceprezyden-
ta, nie¿yj¹cego ju¿ Tadeu-
sza Jankowskiego, który
stwierdzi³, ¿e problemu nie
ma, bo… radni siê zgodzili.

I to by³ pocz¹tek tego, co
potem siê zaczê³o w zdwojo-
nej, potrojonej i poczwórnio-
nej mocy wyczyniaæ. 

Faktem jednak jest, ¿e zie-
leñ miejska najbardziej ucier-
pia³a za obecnej w³adzy, któ-
ra absolutnie nie ma dla niej
ani powa¿ania, ani szacun-
ku, ani niczego. Efekt -
ka¿dy widzi. Kiedy pad³ po-
mys³ przebudowy centrum,

nikomu nie uda³o siê
wyt³umaczyæ, ¿e to durny po-
mys³, ¿e Europa i co œwiatlej-
sze polskie miasta siê z be-
tonowania wycofuj¹.
Urzêdnicy w obcasach, jak
mantrê powtarzali, ¿e bêdzie
piêknie. 

No i jest tak piêknie, ¿e
w³aœnie doszli do wniosku, i¿
trzeba te betony rozkuæ i daæ
trochê zieleni. I zdecydowali,
¿e wy³o¿¹ na to a¿ 800 tys.
z³. Nic dziwnego, ¿e
chêtnych nie ma. 

Ostatnio uciê³am sobie kil-
ka rozmów na ten sam te-
mat. Po co jeŸdzimy za gra-
nicê i na co tam patrzymy?
Zgodnie ze wszystkimi roz-
mówcami doszliœmy do

wniosku, ¿e jeŸdzimy po to,
aby siê przede wszystkim
gapiæ - na ulice, place, archi-
tekturê, za³o¿enia parkowo-
pa³acowe, star¹ kostkê bru-
kow¹, sklepy z akcesoriami
do baletu (to przede wszyst-
kim ja), herbaciarnie, bistra,
restauracje, niebo, ludzi i za-
bytki. Jednym s³owem na
pewn¹ ca³oœæ, jak¹ tworz¹
organizmy miejskie po-
wstaj¹ce przez wieki i o które
siê dba. Tak jest w Cze-
chach, tak jest w Niemczech,
tak jest we W³oszech, tak
jest w Portugalii - gdzie na-
wet zamierzony wydaje siê
byæ ów nieporz¹dek widocz-
ny na ulicach i placach, tak
jest na £otwie - polecam
ka¿demu, tak jest w Holan-
dii, Szwecji….

Nawet w Gruzji. Zatem na
co siê gapi¹ za granic¹ ci,
co nam tu rzeczywistoœæ
k a m i e n n o - k o s t k o w o -
asfaltow¹ urz¹dzaj¹? Mo¿e
wcale siê nie gapi¹, bo le¿¹
plackiem na jakiejœ pla¿y z
kolorowym drinkiem w
d³oni? Te¿ dobrze, tyle tyl-
ko, ¿e nie powinni potem
kombinowaæ z przestrzeni¹
miejsk¹.

Pewna znana radna za-
rzuci³a mi, ¿e jestem pesy-

mistk¹, bo nie wierzê w pla-
ny zmiany w zieleni w parku
Czechówek. Nie wierzê, bo
co innego jest na papierze -
dziœ prezentacji komputero-
wej, a co innego powstaje
w rzeczywistoœci. I kiedy
s³yszê o planach rewitaliza-
cji kolejnych miejsc, dostajê
gêsiej skórki. Dlaczego?
Ano proszê popatrzeæ na
sztandarowy plan rewitali-
zacji Nowego Miasta. Co
poza gadaniem i macha-
niem paluchami na scepty-
ków z niego zosta³o? Nic.
Kompletnie nic. Nawet krzy-
wej budki energetycznej
przy £okietka nie uda³o siê
przestawiæ, choæ by³a poka-
zywana jako sztandarowy
przyk³ad zaniedbañ.

Dlatego nie wierzê, ¿e siê
zazieleni. Nie wierzê, ¿e
We³niany Rynek bêdzie wy-
gl¹da³ ³adnie i stylowo, nie
wierzê, ¿e park Czechówek
zachowa ów urok, który ma
teraz. Nie wierzê urzêdni-
kom i ich gadaniu o polep-
szaniu sfery miejskiej. Bo
wiele razy mnie przekonali,
¿e ich plany to niszczenie
tego, co kiedyœ stanowi³o o
przytulnoœci i zwyczajnej
urodzie miasta tego.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Jak miasto najpierw się zabetonowało, 
a teraz chce się zazielenić
Zapowiedzi były szumne. Będzie zielono, będzie 654 nowych drzew – przynajmniej. Będzie znów jak w cywilizowanym
świecie. Tymczasem?

Dbajmy o Gorzów. To przecież nasze miasto, nasz dom…
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Szkoda tylko, ¿e praca Lu-
buszan statystycznie wyce-
niana jest ,,po tanioœci”. Co-
raz wiêcej osób doje¿d¿a do
pracy… do Frankfurtu lub
Berlina. Nie dziwi. Mamy
równie¿ statystycznie najwi-
êcej odwo³anych poci¹gów.
¯ycia nie u³atwia fakt, i¿ naj-
bli¿sze lotnisko po³o¿one jest
daleko na polach Nowego
Kramska. Mo¿e to lepiej. Nie
tak ³atwo mieszkañcom Go-
rzowa… uciec do ,,staty-
stycznie” bardziej przyjaz-
nych miejsc.

Mimo wszystko Gorzów to
spokojne miasto. Warto do-
ceniæ. Obserwujê polityczne
wojenki u s¹siadów za
miedz¹. A¿ iskrzy pomiêdzy
marsza³ek a prezydentem.
Energii wystarczy³oby na za-
silenie w pr¹d obu urzêdów
przy ulicy Podgórnej. Atmo-
sfera w Gorzowie nie jest tak
gêsta. Lepiej lub gorzej, ale

robimy swoje. Bez kordia-
nowskich uniesieñ i Rejtana
w drzwiach ratusza. Dziêki
poprawnym relacjom coœ

tam skubniemy z programów
rz¹dowych, czasem te¿ coœ
wydrzemy w Zielonej Górze.
Tu droga, tam hala. Mo¿e

bez planistycznych fajerwer-
ków jak terminal nowokram-
skiego kosmodromu. Ma³ymi
krokami do przodu. Rozwija-
my siê w swoim tempie. Im
mniej polityki w
samorz¹dzie, tym lepiej.

Kilka dni temu wybra³em
siê na spacer do Parku
S³owiañskiego. Po czêœci,
by spêdziæ mi³o czas ze
znajomymi, ale przede
wszystkim obejrzeæ finalny
etap prac przy gorzowskiej
hali widowiskowej. Jestem
pod wra¿eniem. Obawia³em
siê kolejnego architekto-
nicznego potworka w stylu
Centrum Edukacji Zawodo-
wej i Biznesu przy ulicy
Warszawskiej, ale jestem
pozytywnie zaskoczony.
Obiekt robi jak najlepsze
wra¿enie. Kosztowa³ nie-
ma³o, lecz wstydu nie ma.
Jak na Gorzów, wygl¹da
zacnie.

Spacerowe œcie¿ki zapro-
wadzi³y mnie równie¿ pod
rzeŸbê Peruna, która dziêki
inwencji jednego z gorzow-
skich artystów powsta³a na
skraju parku. Œwietny po-
mys³ na wykorzystanie
pnia po martwym drzewie.
Chapeau bas dla autora
rzeŸby Lubomira Grochoc-
kiego, choæ ju¿ pojawili siê
pierwsi chuligani, którzy
postanowili zniszczyæ frag-
ment rzeŸby.  Niemniej liczê
na kolejne dzie³a. Pni po
wycinanych drzewach nie
zabraknie. Kilka miesiêcy
temu kilka okaza³ych kasz-
tanowców zosta³o wyci-
êtych na Zawarciu. Tym-
czasem niech Perun Gro-
mow³adny chroni miasto
Gorzów przed skutkami ko-
lejnych nawa³nic i ponad-
normatywnych opadów
deszczu...

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Coś w Gorzowie czasem się udaje
Według jednego z rankingów Gorzów to  fajne miejsce do życia. Statystycznie mamy relatywnie tanie mieszkania. 

Lubomir Grochocki, autor rzeźby Peruna, w towarzystwie pre-
zydenta miasta Jacka Wójcickiego
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- D³ugo pracuje pan w
ADM-ie?

- W Zak³adzie Gospodarki
Mieszkaniowej od 2006 roku,
w tym ADM-ie od czterech
lat.
- Zmieni³o siê du¿o przez
te 17 lat pod wzglêdem re-
montowym?

- Bardzo du¿o. Pamiêtam,
¿e kiedy rozpoczyna³em
pracê, to w œródmieœciu
praktycznie nic nie by³o wy-
remontowane. By³y budynki
po remontach, ale to by³y
wyj¹tki. Teraz wiêkszoœæ bu-
dynków jakieœ roboty ma za
sob¹.
- Jakie zadania wykonuje
pan na co dzieñ?

- Jest to nadzór na sprawa-
mi technicznymi, przygoto-
wywanie i wydawanie zleceñ
wykonawcom, nadzór nad
prawid³owym wykonaniem
oraz rozliczanie zleceñ. Po-
nadto kontrola nad wiêkszy-
mi remontami, czy s¹ wyko-
nywane w³aœciwie. 
- Zwyk³y dzieñ pracy to
najczêœciej jednak ma³e
naprawy? 

- I ca³y ich przekrój. Od na-
prawdê drobnych rzeczy, jak
wymiana ¿arówki na klatce
schodowej, naprawa nie-
dzia³aj¹cego domofonu, czy
drzwi, które trzaskaj¹ po
wiêksze awarie. Mamy
ca³odobowe dy¿ury elektry-
ka i hydraulika na wypadek
awarii poza godzinami pracy
ADM-u. Gdy siê coœ stanie,
co nie mo¿e czekaæ, elek-

tryk lub hydraulik idzie i
dzia³a. 
- Jakie zg³oszenia s¹ naj-
czêstsze?

- Wymiany ¿arówek. Mamy
wspólnoty, ale s¹ to nielicz-
ne wyj¹tki, które wymieniaj¹
¿arówki same. Wiêkszoœæ
jednak dzwoni i wysy³amy
elektryka. A nale¿y 
pamiêtaæ, ¿e jest inny koszt,
jak któryœ z mieszkañców
wymieni ¿arówkê, a inny, jak
musi tam pojechaæ elektryk.
Zepsuæ potrafi siê wszystko.
Czêsto wymieniamy, czy na-
prawiamy w³¹czniki œwiat³a
na klatce, regulujemy czujni-
ki ruchu, bo œwiat³o œwieci
za krótko, albo za d³ugo. W
starych, ciê¿kich bramach
naprawiamy elektrozaczepy
przy domofonach, wyrwane
klamki. Codziennie mamy co
robiæ, jeœli chodzi o takie
drobne rzeczy.

- Czy s¹ awarie, które nie-
œwiadomie choæby powo-
duj¹ sami mieszkañcy?

- Czêst¹ spraw¹ jest zapy-
chanie kanalizacji rzeczami,
które nie powinny siê w niej
znaleŸæ, na przyk³ad na-
wil¿anymi chusteczkami, nie-
rozpuszczaj¹cymi siê w wo-
dzie. Nie wszêdzie mamy ka-
nalizacjê plastikow¹, czêœæ
jest ¿eliwna z niewielkimi
przekrojami wewn¹trz i za-
pchaæ j¹ nie jest tak trudno.
Pojawia siê zator i trzeba
szybko reagowaæ, bo od razu
zalewane s¹ piwnice w bu-
dynku. 
- Zdarzaj¹ siê przypadki
œwiadomego niszczenia
budynków?

- Dewastacje siê zdarzaj¹.
Tak, jak w ca³ym mieœcie -
spray mo¿na kupiæ doœæ ta-
nio, wiêc jakieœ napisy na
murach siê pojawiaj¹. Poza

tym mamy wy³amania samo-
zamykaczy w drzwiach przy
si³owym otwieraniu drzwi,
gdy ktoœ nie ma klucza do
domofonu. Mieszkañcy te¿
coœ potrafi¹ zniszczyæ. Za-
zwyczaj s¹ to ludzie ju¿ nam
znani, ale takich przypadków
jest stosunkowo ma³o. 
- ZGM to w g³ównej mie-
rze stare budynki i du¿o
powa¿niejsze problemy ni¿
wymiana ¿arówki...

- Na przyk³ad niewyremon-
towane klatki schodowe. S¹
klatki bardzo zniszczone z
poodparzanymi tynkami. Nie
jest to stan, który powodo-
wa³by powa¿niejsze za-
gro¿enie, ale jest to bardzo
nieestetyczne. Mieszkañcy
budynków czêsto d¹¿¹ do
przeprowadzenia tego re-
montu w pierwszej kolejno-
œci, bo chc¹ mieæ po prostu
³adnie. Ca³kiem inna historia
to balkony. Doœæ du¿o balko-
nów ju¿ zosta³o zrobionych,
zw³aszcza w ci¹gu ostatnich
kilkunastu lat, ale s¹ jeszcze
takie, pod którymi mo¿na siê
baæ przejœæ. Du¿y nacisk
k³adziemy na to, by elemen-
ty, które w jakikolwiek sposób
mog³yby zagra¿aæ bezpie-
czeñstwu ludzi, by³y zabez-
pieczane b¹dŸ remontowa-
ne. 
- Stare budynki to te¿ sta-
re instalacje. Du¿a jest ich
awaryjnoœæ?

- W wiêkszoœci budynków
mamy ju¿ wymienione insta-
lacje elektryczne i gazowe,

choæ te ostatnie remontuje-
my najczêœciej wtedy, gdy siê
coœ zepsuje. Jest awaria, ga-
zownia od³¹cza gaz, który
póŸniej w przypadku instala-
cji skrêcanych jest praktycz-
nie nie do w³¹czenia. Takie
instalacje nie przechodz¹
prób szczelnoœci i trzeba je
wymieniæ lub zrezygnowaæ w
ogóle z gazu. W tej chwili
mamy trzy budynki, w któ-
rych  wymieniamy instalacje
gazowe - wszystkie zwi¹za-
ne z awariami. 
- Praca w pionie technicz-
nym to nie jest praca do
godziny 15.00. Sporo siê
dzieje po po³udniu czy w
nocy? 

- Pêkn¹æ i zalewaæ potrafi
coœ o ka¿dej porze i wów-
czas trzeba reagowaæ od ra-
zu. Ka¿da chwila zw³oki to s¹
wymierne straty finansowe
lub jest to po prostu niebez-
pieczne. W grupie robót sani-
tarnych s¹ instalacje: wodna,
kanalizacyjna, gazowa i
centralnego ogrzewania.
Dlatego konieczny jest tu
dy¿ur ca³odobowy. W przy-
padku awarii elektrycznych
to, co jest pilne, a co mo¿e
poczekaæ, filtruje elektryk.
Nie reaguje od razu na
ka¿de zg³oszenie. Spalona
¿arówka mo¿e poczekaæ
do rana, natomiast gdy nie
ma pr¹du w ca³ym miesz-
kaniu, czy budynku albo coœ
iskrzy, wtedy reaguje od ra-
zu.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Same czynsze wzros³y
o 2,15 z³ za metr kwadrato-
wy. Drastyczne podwy¿ki
natomiast dotknê³y op³at
za centralne ogrzewanie
oraz ciep³¹ wodê. Zdarza
siê, ¿e op³ata za ciep³o
przekracza wszystkie inne
sk³adowe czynszu wyliczo-
nego dla danego lokalu. I
tu jest najwiêkszy problem
- mówi Robert Jankowski,
wicedyrektor Zak³adu Gos-
podarki Mieszkaniowej. 

Podwyżki wszystkiego, 
w tym też czynszu

Robert Jankowski wyja-
œnia, ¿e ZGM zauwa¿y³
lekk¹ tendencjê spadkow¹,
jeœli chodzi o terminowe
p³acenie czynszu. - Decy-
duje o tym bardzo wiele
czynników. Przecie¿ w

ostatnim czasie podwy¿ki
dotyczy³y wszystkiego.
Dlatego te¿ i s¹ opóŸnienia
w p³aceniu czynszu - mówi
wicedyrektor ZGM.

Jeszcze do niedawna
zad³u¿enie lokatorów wo-

bec miasta siêga³o 60 mln
z³. Trzeba otwarcie powie-
dzieæ, ¿e wzros³o. Ale
wa¿nym i koniecznym pod-
kreœleniem jest, ¿e po³owa
zad³u¿enia to lokale puste.
- Takie, w których na razie

nikt nie mieszka, które od-
zyskaliœmy w drodze eks-
misji, czy te¿ po œmierci
dotychczasowego lokatora.
Kolejna wa¿na uwaga, ¿e
10 milionów z³otych tego
zad³u¿enia to s¹ odsetki -
zaznacza Robert Jankow-
ski.

Pieniądze na remonty

Jak t³umaczy Robert Jan-
kowski, ZGM stara siê, aby
zad³u¿enie by³o jak naj-
mniej dolegliwe dla miesz-
kañców. - Istnieje ca³y sys-
tem pomocy najubo¿szym
mieszkañcom z naszego
zasobu.  Mam na myœl i
system zni¿ek, dodatków
m i e s z k a n i o w y c h ,
ró¿nych form wsparc ia
najubo¿szych, z których
mieszkañcy mog¹ korzys-

taæ. My ca³y czas wspiera-
my mieszkañców - mówi.

Specjaliœci z ZGM mówi¹,
¿e kiedy lokator zaczyna
wpadaæ w zad³u¿enie, naj-
lepiej aby od razu przy-
szed³ do w³aœciwej dla sie-
bie Administracji Domów
Mieszkalnych, zg³osi³ pro-
blem i wspólnie poszuka³
rozwi¹zania. 

Niezale¿nie od tego,
ZGM ca³y czas pracuje,
aby odzyskiwaæ zad³u¿enie
- miêdzy innymi
przyk³adem zdecydowanej
polityki s¹ eksmisje. 

- Pracujemy nad tym,
¿eby odzyskaæ zad³u¿enie
w ca³oœci, bo te pieni¹dze
mo¿na by³oby zainwesto-
waæ w konieczne remonty -
mówi dyrektor Jankowski. 

ROCH

Czasami poziom zadłużenie jest wysoki i wtedy warto
zgłosić problem do ADM-u
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- Pęknąć i zalewać potrafi coś o każdej porze i wówczas trze-
ba reagować od razu - mówi Michał Mielnik
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Zadłużenie wzrasta, choć
ZGM z tym walczy
Po pó³ roku od wzrostu op³at czynszowych Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej zauwa¿a, ¿e znów lokatorzy
zaczynaj¹ siê spóŸniaæ z op³atami. Zad³u¿enie kumuluj¹ te¿ puste lokale.

Mieszkańcy pragną mieć ładnie
Z Micha³em Mielnikiem, inspektorem ds. technicznych w ADM nr 4, rozmawia Maja Szanter
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Oba bardzo wa¿ne, oba
bêd¹ce w krêgu moich ser-
decznych zainteresowañ i tro-
ski.  Jest to Narodowy Dzieñ
Polskich Dzieci Wojny oraz
Ogólnopolski Dzieñ
M³odzie¿owych Rad i Sejmi-
ków przy Jednostkach Samo-
rz¹du Terytorialnego! 

Co w tym szczególnego, dla-
czego siê tym chwalê?! Bo dzi-
êki temu przeszed³em do his-
torii parlamentaryzmu, gdy¿ ja-
ko Pose³ sprawozdawca i
prowadz¹cy Uchwa³ê z dnia
15 12 2022 i Ustawê z dnia 13
07 2023 skutecznie za-
mkn¹³em proces legislacyjny
doprowadzaj¹c do ustanowie-
nia tych œwi¹t. Ka¿de z nich
by³o oczekiwane przez oba
Œrodowiska, które od lat postu-
lowa³y by je ustanowiæ. Powie-
rzy³y mi te sprawy i skutecznie
siê z nich wywi¹za³em!!! Dla
mnie jako cz³owieka dotrzy-
muj¹cego s³owa, to istotne. A
³atwo nie by³o, ani w sprawie
Polskich Dzieci Wojny, ani w
sprawie M³odzie¿owych Rad.  
Polskie Dzieci Wojny zwró-
ci³y siê do mnie poprzez
Ogólnopolskie Stowarzysze-
nie organizacji i œrodowisk
dzieci wojny o doprowadze-
nie do og³oszenia przez
Sejm dnia dedykowana pa-
miêci gehenny polskich
dzieci w czasie II wojny
œwiatowej. 

Dlaczego to tak wa¿ne? Bo
gehenna Polskich Dzieci Woj-
ny, zwi¹zana z okrucieñstwem
II wojny œwiatowej ze strony
obu totalitaryzmów: niemiec-
kiego i sowieckiego, niewystar-
czaj¹co jest obecna w œwiado-
moœci wspó³czesnych Pola-

ków. Dzieci sta³y siê najbar-
dziej bezbronnymi ofiarami
zdehumanizowanych celów
zbrodniarzy. Zamiarem oku-
pantów by³o zniszczenie biolo-
giczne Narodu Polskiego,
zniewolenie go i pozbawienie
autonomii oraz wolnoœci. W
tym celu wykorzystywano
ró¿ne metody okrucieñstwa, w
szczególnoœci wobec dzieci.
Polska ponios³a relatywnie naj-
wiêksze straty osobowe w II
wojnie œwiatowej. Pod oku-

pacj¹ niemieck¹ œmieræ po-
nios³o ok. 6 milionów polskiej
ludnoœci, w tym ok. 3 milionów
obywateli narodowoœci ¿ydow-
skiej i ok. 3 milionów narodo-
woœci polskiej. Zginê³o wów-
czas 2,2 miliona dzieci, w tym
milion dzieci ¿ydowskich. Kil-
kaset tysiêcy zosta³o okaleczo-
nych fizycznie i psychicznie
przez niemieckich okupantów,
a prawie 1,6 miliona dzieci
zosta³o osieroconych. Trauma
wojenna oraz powojennej
tu³aczki pozosta³a w pamiêci
tych dzieci do dziœ. 

Szczególny przyk³ad bestial-
stwa mia³ miejsce w niemiec-
kim obozie koncentracyjnym
przy ulicy Przemys³owej w
£odzi - jedynym takim obozie
w okupowanej Europie, w któ-
rym oko³o 12 tysiêcy polskich
dzieci by³o zmuszanych do
niewolniczej pracy. Trafia³y tam
dzieci w wieku od 6 do 16 lat,
które w czasie wojny straci³y
rodziców, ale tak¿e oskar¿one
o wspó³dzia³anie z ruchem
oporu czy nielegalny handel.
Za g³ówn¹ bram¹ traci³y swoje
rzeczy, imiona i nazwiska. Pa-
miêæ o polskich dzieciach z
³ódzkiego obozu koncentracyj-
nego kultywuje Stowarzysze-
nie Dzieci Wojny w Polsce Za-
rz¹du G³ównego w £odzi. Od
2018 r. ogólnopolskie Œwiêto

Polskich Dzieci Wojny odbywa
siê pod pomnikiem Pêkniêtego
Serca, upamiêtniaj¹cym mar-
tyrologiê polskich dzieci z obo-
zu dla polskich dzieci i m³od-
zie¿y przy ulicy Przemys³owej
w £odzi. Znamiennym okru-
cieñstwem hitlerowskie Nie-
mcy wykaza³y siê wobec dzieci
Zamojszczyzny, które zosta³y
wywiezione do rodzin w III
Rzeszy, a tam poddane ger-
manizacji. Pamiêæ o nich pod-
trzymuje Stowarzyszenie Dzie-
ci Zamojszczyzny. Pamiêtaæ
nale¿y o wszystkich tych, któ-
rym zawdziêczamy ratowanie
polskich dzieci. Chodzi tu m.in.
o ludzi, którzy z nara¿eniem
¿ycia zabierali z wagonów
dzieci Zamojszczyzny wiezio-
ne w celu germanizacji do nie-
mieckich rodzin. 
Szczególna pamiêæ oraz
wdziêcznoœæ przys³uguje
równie¿ siostrom zakon-
nym, które ukrywa³y dzieci
w klasztorach, ¿eby je
uchroniæ przed niemieckimi
obozami oraz germanizacj¹.
Wiele z tych osieroconych
dzieci by³o wychowywanych
przez rodziny, które je zaadop-
towa³y. Dzieci te mia³y niepo-
równanie trudniejszy start w
doros³e ¿ycie ni¿ dzieci nie-
mieckich sprawców wojny i
przeœladowañ. To w³aœnie

Dzieci Wojny maj¹ ogromny
wk³ad w odbudowê zniszczo-
nej Polski; to nasi pionierzy,
nasze mamy i ojcowie, babcie i
dziadkowie, to dziœ seniorzy
najstarszej generacji- osoby
powy¿ej 74. roku ¿ycia. Dzieci
Wojny, prócz nielicznej grupy,
nie uzyska³y od Niemców ¿ad-
nego zadoœæuczynienia, mimo
bezspornie najwiêkszego ra-
chunku krzywd. Ustanowienie
dnia 10 wrzeœnia Narodowym
Dniem Wspomnienia Gehenny
Polskich Dzieci Wojny na-
wi¹zuje do przeprowadzonych
w 1943 r. przez okupacyjne
w³adze niemieckie masowych
aresztowañ dzieci w wielkopol-
skiej miejscowoœci Mosina.
Tak zwana sprawa mosiñska
(niem. Sache Moschin) stano-
wi³a swoiste przed³u¿enie
aresztowañ, bêd¹cych na-
stêpstwem ujêcia i egzekucji
cz³onków Zwi¹zku Odwetu
Okrêgu Poznañ ZWZ-AK zgru-
powanych wokó³ doktora Fran-
ciszka Witaszka. Akcja obej-
mowa³a aresztowania przez
niemieck¹ Tajn¹ Policjê Pa-
ñstwow¹ (Gestapo) kilkuset
polskich mieszkañców pod-
poznañskiej Mosiny i okolic w
zwi¹zku z oskar¿eniem ich o
dzia³alnoœæ skierowan¹ prze-
ciwko III Rzeszy. Ujêci miesz-
kañcy Mosiny stali siê na-
stêpnie ofiarami m.in. obozów
w: ¯abikowie, KL Auschwitz,
KL Dachau, KL Mauthausen.
Aresztowania przebiega³y w
roku 1943, a ich apogeum na-
st¹pi³o 9 wrzeœnia tego roku.
10 wrzeœnia 1943 r., dosz³o do
zatrzymania dzieci kilkudziesi-
êciu osób aresztowanych
dzieñ wczeœniej. Co najmniej
43 spoœród nich zosta³o na-
stêpnie osadzonych jako tak
zwane Terroristenkinder w nie-
mieckim obozie koncentracyj-
nym dla dzieci polskich w £od-
zi (Polen-Jugendverwahrlager
Litzmannstadt), staj¹c siê
wspó³wiêŸniami dzieci po-
chodz¹cych tak¿e z innych re-
gionów okupowanej Polski,
m.in. ze Œl¹ska, Zamojszczyz-
ny, Polski Centralnej (£odzi,
Warszawy) czy Ma³opolski
(Kraków). 

Wybór daty 10 wrzeœnia jako
terminu obchodów Narodowe-
go Dnia Dzieci Wojny odpo-
wiada³by przes³ance celowoœci
nowo ustanowionego œwiêta
pañstwowego, szczególnie w
szeroko rozumianym wymia-
rze edukacyjnym i wychowaw-
czym. Pozwala³by na prezen-
tacjê problematyki martyrologii

dzieci polskich w obrêbie sys-
temu edukacji szkolnej oraz w
przestrzeni medialnej, jako je-
den z najwa¿niejszych aspek-
tów represji okupantów wobec
Polaków w okresie II wojny
œwiatowej. 

Inicjatywa ustanowienia tego
œwiêta powsta³a i by³a dyskuto-
wana podczas trzech Kon-
gresów Polskich Dzieci Woj-
ny w Sali Kolumnowej Sej-
mu, które OSOBIŒCIE
organizowa³em w latach
2017-2019; kontynuowana
podczas posiedzenia PRO-
WADZONEGO PRZEZE
MNIE OD VIII Kadencji Sej-
mu Parlamentarnego Ze-
spo³u ds. wspierania œrodo-
wisk Polskich Dzieci Wojny
w Sejmie w roku 2023. By³a
tak¿e przedmiotem dyskusji w
tym œrodowisku i jej owocem,
co znajduje potwierdzenie w
stanowisku Ogólnopolskiego
Porozumienie Œrodowisk i Or-
ganizacji Polskich Dzieci
Wojny, z grudnia 2022 roku.
Parlament Rzeczypospolitej
Polskiej ustanawiaj¹c dzieñ
10 wrzeœnia, Narodowym
Dniem Wspomnienia Gehen-
ny Polskich Dzieci Wojny
oddaje ho³d wszystkim oby-
watelom polskim, w tym
szczególnoœci dzieciom za-
mordowanym i skrzywdzo-
nym przez okupantów pod-
czas II Wojny Œwiatowej.
Gor¹co dziêkujê Wszystkim
Ko³om, Oddzia³om, grupom
Polskich Dzieci Wojny z Zie-
mi Lubuskiej, a szczególnie
tym, które prowadzone s¹ w
Miêdzyrzeczu, Skwierzynie,
Œwiebodzinie, Zielonej Gó-
rze, ¯arach, S³ubicach, Cy-
bince, Gubinie, Sulechowie,
Gorzowie Wielkopolskim,
Strzelcach Krajeñskich,
Pszczewie, Kargowej i wiele
wielu innych miejscowoœciach,
a przede wszystkim Prezesowi
Ogólnopolskiego Porozumie-
nia Œrodowisk Polskich Dzie-
ci Wojny Augustynowi Wier-
nickiemu  oraz Kapelanowi
naszego œrodowiska ks. Ka-
nonikowi Henrykowi Grz¹dko
za motywowanie w d¹¿eniu do
celu, dodawanie otuchy i wspar-
cie gdy by³y zbyt ciê¿ko. To na-
sz WSPÓLNY SUKCES! 
Teraz Was Lubuszanie pro-
szê, byœcie w³¹czyli siê tak
jak uznacie za stosowne w
obchody po raz PIERWSZY
w HISTORII POLSKI NARO-
DOWEGO DNIA POLSKICH
DZIECI WOJNY!   

JACEK KURZÊPA

Profesor dr hab. Jacek Kurzępa - polski polityk, socjolog, pedagog, instruktor harcerski,
nauczyciel akademicki i samorządowiec, poseł na Sejm VIII i IX kadencji. Pracownik nauko-
wy Uniwersytetu Zielonogórskiego
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Szczególna pamięć oraz wdzięczność
przysługuje wszystkim    
Z wielk¹ satysfakcj¹ i dum¹ pragnê Pañstwa poinformowaæ o tym, ¿e jako Pose³ RP osobiœcie, od pocz¹tku do koñca doprowadzi³em do
ustanowienia przez Sejm  dwóch œwi¹t dedykowanych ca³kiem ró¿nym œrodowiskom. 

USTAWA

z dnia 13 lipca 2023 r.
o ustanowieniu Narodowego Dnia Polskich Dzieci Wojny

W ho³dzie Polskim Dzieciom Wojny, które mimo trau-
my, jakiej doœwiadczy³y za przyczyn¹ hekatomby II woj-
ny œwiatowej, zbrodniczych dzia³añ okupantów nie-
mieckich i sowieckich, potrafi³y dŸwigaæ ze zgliszcz na-
sz¹ wspóln¹ Ojczyznê oraz w dowód respektu i
wdziêcznoœci za ich wysi³ek, stanowi siê co nastêpuje:

Art. 1. Dzieñ 10 wrzeœnia ustanawia siê Narodowym
Dniem Polskich Dzieci Wojny.
Art. 2. Ustawa wchodzi w ¿ycie po up³ywie 14 dni od

dnia og³oszenia.

79 posiedzenie Sejmu IX kadencji; G³osowanie nr 17
z dnia 13 lipca 2023; g³osów za 448, wstrzyma³o siê 3;
Pan Prezydent podpisa³ Ustawê 02 sierpnia 2023 roku;

Zapraszamy do reklamy na łamach gazety i portalu Echo Gorzowa - www.echogorzowa.pl
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Hipotermia to metoda
zmniejszaj¹ca œmiertelnoœæ i
poprawiaj¹c¹ rozwój neuro-
logiczny noworodków uro-
dzonych z niedotleniem
oko³oporodowym, powo-
duj¹cym zamartwicê. Tê me-
todê leczenia stosuje siê u
dzieci donoszonych lub pra-
wie donoszonych.  

Pierwsze sześć godzin
życia

Rokowania u malucha za-
le¿¹ od stopnia i czasu trwa-
nia okresu, w którym dosz³o
do niedotlenienia. Im d³u¿szy
czas, tym gorsze skutki dla
rozwoju malucha, dlatego
niezwykle wa¿ne jest szyb-
kie rozpoznanie tego stanu i
leczenie. - Hipotermia leczni-
cza jest skuteczna jeœli jest
zastosowana w pierwszych
szeœciu godzinach ¿ycia no-
worodka. Decyzja o wprowa-
dzeniu terapii musi  zapaœæ
bardzo szybko - t³umaczy dr
Barbara Michalczyk, specja-
lista neonatologii i kierownik
Oddzia³u Noworodkowego z
Pododdzia³em Intensywnej
Opieki Nad Noworodkiem w
Wielospecjalistycznym Szpi-
talu Wojewódzkim w Gorzo-
wie Wlkp. Do tej pory mali
pacjenci gorzowskiego szpi-
tala z rozpoznaniem zamar-
twicy byli transportowani do
innych oœrodków. - Teraz
mamy mo¿liwoœæ  prowadze-
nia terapii na miejscu -
t³umaczy dr Barbara Mi-
chalczyk.

Zamartwica, to powa¿ny
stan dziecka zagra¿aj¹cy je-
go zdrowiu i ¿yciu. Do nieod-
tlenienia  mo¿e dojœæ w cza-
sie ci¹¿y, porodu lub po po-
rodzie. Hipotermia polega na
obni¿aniu temperatury cia³a
malucha, co pozwala zmniej-
szyæ konsekwencje niedobo-
ru tlenu. - A to daje mo¿li-
woœæ prawid³owego rozwoju
dziecka - wyjaœnia dr Barba-
ra Michalczyk.

Jedna z nielicznych
placówek 

Gorzowski Oddzia³ Nowo-
rodkowy jest jedynym oœrod-
kiem na pó³nocy wojewódz-
twa lubuskiego z trzecim naj-
wy¿szym stopniem
referencji, czyli placówk¹,
która jest w stanie w³aœciwie
zaj¹æ siê pacjentem i zasto-
sowaæ - w razie potrzeby -
wszystkie zaawansowane i
najlepsze sposoby leczenia.
- Chcemy, ¿eby panie które

wybieraj¹ nasz szpital do ro-
dzenia czu³y, ¿e ich maluch
trafi pod dobr¹ opiekê. Dlate-
go ca³y czas siê szkolimy i
kupujemy nowy potrzebny
sprzêt - mówi dr Barbara Mi-
chalczyk.

Niedawno Oddzia³ Nowo-
rodkowy zosta³ zaopatrzony
w nowoczesne urz¹dzenie
do nieinwazyjnej wentylacji
mechanicznej wczeœniaków i
noworodków.  - Ten aparat
synchronizuje siê z odde-
chem ma³ego pacjenta, wy-
chwytuje zbyt p³ytki oddech i
go pog³êbia - t³umaczy dr n.
med. Barbara Michalczyk.

Co to oznacza w prakty-
ce? Przede wszystkim no-
worodków nie trzeba intu-
bowaæ (umieszczaæ rurki w
tchawicy). Dziêki temu, ¿e
urz¹dzenie synchronizuje
siê z oddechem dziecka (a
nie wymusza zadan¹ iloœæ
oddechów) p³uca malusz-
ków szybciej wracaj¹ do
zdrowia. - A to oznacza, ¿e
znacznie szybciej noworo-
dek mo¿e opuœciæ oddzia³
intensywnej terapii - wyja-

œnia dr Barbara Michal-
czyk i podkreœla, ¿e go-
rzowska lecznica jest

jedn¹ z nielicznych placó-
wek, który posiada taki
sprzêt.

Z kolei do sali, gdzie prze-
prowadzane s¹ cesarskie 
ciêcia w ostatnim czasie tra-

fi³o nowe stanowisko do re-
suscytacji noworodków.
Choæ, na szczêœcie, rzadko
na oddziale przeprowadzana
jest pe³na resuscytacja, to
samo wsparcie oddychania
u noworodków jest bardzo
czêsto potrzebne. - G³ównie
u wczeœniaków i w³aœnie po
cesarskim ciêciu - mówi dr
Karolina Adamek, specja-
listka neonatologii z oddzia³u
noworodkowego gorzowskiej
lecznicy. 

Neonatolodzy przy
porodach

Gorzowska ginekologia i
po³o¿nictwo - podobnie jak
oddzia³ noworodkowy - ma
trzeci, najwy¿szy stopieñ re-
ferencji. To oznacza, ¿e za-
pewniana opieka ginekolo-
giczna, po³o¿nicza oraz neo-
natologiczna s¹ tam na
najwy¿szym poziomie.
Dok³adnie takim samym, ja-
kie oferuj¹ oœrodki kliniczne.

Kadra po³o¿nicza i neona-
tologiczna to specjaliœci z
ogromnym doœwiadczeniem.
Realizacjê wysokospecjalis-
tycznych procedur po³o¿ni-
czych i neonatologicznych
umo¿liwia œcis³a wspó³praca
z Oddzia³em Noworodko-
wym. Specjaliœci neonatolo-
dzy asystuj¹ przy porodach,
a gorzowski noworodkowy
OIOM jest najlepiej wypo-
sa¿onym oœrodkiem w woje-
wództwie lubuskim.

Osobna sala do cięć

Blok porodowy w szpitalu
przy ul. Dekerta ma piêæ po-
jedynczych sal, w tym jedn¹
z wannê do immersji wodnej.
Ka¿da z pozosta³ych wypo-
sa¿ona jest w ³ó¿ko porodo-
we, kardiotograf (aparat do
KTG, który rejestruje têtno
p³odu i si³ê skurczów macicy,
dziêki czemu mo¿na w
ka¿dej chwili oceniæ stan
dziecka i wykryæ ewentualne
zagro¿enie),  pompê infu-
zyjn¹ do dok³adnego i kon-
trolowanego podawania le-
ków drog¹ do¿yln¹ oraz sta-
nowisko do opieki nad
noworodkiem (nazywany
k¹cikiem grzewczym, bo
temperatura tam ma 37 stop-
ni C, dziêki czemu malucho-
wi jest tam prawie tak ciep³o,
jak w brzuchu mamy).

Jest te¿ osobna sala ope-
racyjna do cesarskich ciêæ z
pokojem wybudzeñ i
œcis³ego nadzoru poopera-
cyjnego.

Kolejny sprzęt ratujący życie maluszków
trafił do gorzowskiego szpitala
Nowe urz¹dzenie wzbogaci³o oddzia³ noworodkowy szpitala w Gorzowie Wlkp.  Teraz dzieci, które urodzi³y siê w zamartwicy bêd¹ poddawane hipotermii
na miejscu, a nie jak dot¹d, leczone w innych oœrodkach. - Jest to wa¿ne, bo czas w takich przypadkach jest kluczowy - mówi dr Barbara Michalczyk.

Z urządzeniem do hipotermii noworodków zapoznała się już m.in. Renata Krawczyk, pielęgniarka koordynująca Oddziału
Noworodkowego w gorzowskim szpitalu
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- Chcemy, żeby panie które wybierają nasz szpital do rodzenia czuły, że ich maluch trafi pod
dobrą opiekę. Dlatego cały czas się szkolimy i kupujemy nowy potrzebny sprzęt - mówi dr
Barbara Michalczyk, szefowa oddziału noworodkowego
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Na pocz¹tku roku pisaliœmy
o tym, ¿e w Gorzowie w roku
2022 powsta³o wiêcej firm
ni¿ rok wczeœniej oraz o tym,
¿e jeszcze wiêcej w porów-
naniu do roku poprzedniego
zakoñczy³o dzia³alnoœæ. W
trudnym roku 2021 zareje-
strowa³o siê w Gorzowie 416
podmiotów, rok póŸniej ju¿
516. W minionym roku najwi-
êcej firm zarejestrowa³o siê
w bran¿y budowlanej, bo 94.
W nastêpnej kolejnoœci by³y
to: transport, zarz¹dzanie
nieruchomoœciami, us³ugi
zwi¹zane z hodowl¹
zwierz¹t, handel w Interne-
cie, us³ugi programistyczne,
gastronomia,  us³ugi rachun-
kowo-ksiêgowe i doradcze,
us³ugi fryzjerskie i kosme-
tyczne oraz praktyka lekars-
ka.

Zdecydowanie wiêksze
ró¿nice widoczne by³y w da-
nych dotycz¹cych iloœci wy-
rejestrowanych podmiotów.
W roku 2021 by³o to 76 firm,
a w roku 2022 - 234. Zatem
dzia³alnoœæ w 2022 roku za-
koñczy³o o 158 firm wiêcej
ni¿ rok wczeœniej.

Najwiêcej wyrejestrowa-
nych podmiotów odnotowa-
no w us³ugach budowlanych
oraz handlu hurtowymi ma-
teria³ami budowlanymi,
transporcie, handlu samo-
chodami oraz bran¿y gastro-
nomicznej. Odnosz¹c siê do
ostatniej formy dzia³alnoœci,
trzeba zaznaczyæ, ¿e z mapy
Gorzowa zniknê³y trzy punk-
ty gastronomiczne.

W 2022 roku w Gorzowie
spadek przedsiêbiorczoœci
odnotowano w dzia³alnoœci
handlowej zwi¹zanej ze
sprzeda¿¹ samochodów,
materia³ów budowlanych, ar-
tyku³ów spo¿ywczych,
us³ugach zwi¹zanych z
udzielaniem kredytów oraz
porad prawnych. W tych
bran¿ach zakoñczy³o dzia³al-
noœæ wiêcej firm ni¿ zareje-
strowano nowych. Nale¿y
jednak pamiêtaæ, ¿e dane te
nie opisywa³y wielkoœci firm
ani iloœci zatrudnionych w
nich pracowników.

Na informacjê o tym, w ja-
kiej kondycji by³y gorzowskie
firmy, bior¹c pod uwagê
uwarunkowania prowadzenia
dzia³alnoœci gospodarczej w
ubieg³ym roku, tj. rosn¹c¹ in-
flacjê, wzrosty cen paliwa,
energii, gazu, podwy¿kê mi-
nimalnego wynagrodzenia,
uwolnienie stawek VAT cze-
kaliœmy do czasu z³o¿enia
przez poszczególne podmio-
ty zeznañ podatkowych i
analizê tych danych.  

Analiza wyników oko³o 4
tys. podmiotów gospodar-
czych prowadz¹cych dzia³al-
noœæ w Gorzowie w latach
2021-2022 wskazuje na
ogólny wzrost obrotów - 10
proc., dochodów - 6 proc, in-
westycji - 4 proc., zatrudnie-
nia - 10 proc. oraz przeciêt-
nego wynagrodzenia pra-
cowników - 12 proc..
Uwzglêdniaj¹c podstawowy
podzia³ bran¿, mniejsze
przychody w porównaniu z
rokiem 2021 osi¹gnê³a
bran¿a zwi¹zana z obs³ug¹
rynku nieruchomoœci
(zmniejszenie przychodów o

23 mln z³ tj. o 18 proc.),
us³ug administrowania (spa-
dek obrotów o 30 mln z³ tj. o
18 proc.), oraz ta zwi¹zana z
finansami i ubezpieczeniami
(zmniejszenie przychodów o
1 mln z³, tj. o 3 proc.). 

Jak mówi Krzysztof Za-
bie³owicz, zastêpca naczel-
nika gorzowskiego Urzêdu
Skarbowego, w bran¿y
zwi¹zanej z obs³ug¹ rynku
nieruchomoœci nast¹pi³o glo-
balne os³abienie sprzeda¿y,
co w konsekwencji
prze³o¿y³o siê na spadek do-
chodów (zmniejszenie do-
chodów o 9 mln z³, tj. o 29
proc.). Ten w Gorzowie, ze-
stawiaj¹c rok 2021 i 2022,
najbardziej dotkn¹³ w³aœnie

us³ugi w obrocie nierucho-
moœciami, w nastêpnej kolej-
noœci dzia³alnoœæ finansow¹ i
ubezpieczeniow¹ oraz kultu-
raln¹, rozrywkow¹ i rekrea-
cyjn¹. Spadek dotkn¹³ tak¿e
firmy zajmuj¹ce siê dostaw¹
wody, gospodarowaniem
œciekami i odpadami. 

Mimo ogólnego wzrostu
dochodów przeciêtna zy-
skownoœæ w poszczególnych
bran¿ach by³a zró¿nicowa-
na. Porównanie mediany
rentownoœci w 16 bran¿ach
podstawowych w Gorzowie
pokazuje, ¿e a¿ w dziewiêciu
bran¿ach nast¹pi³ jej spa-

dek. Mniej rentowne okaza³y
siê: handel, dzia³alnoœæ nau-
kowo i techniczna, budow-
nictwo, przetwórstwo prze-
mys³owe, nieruchomoœci, fi-
nanse i ubezpieczenia,
dzia³alnoœæ kulturalna, roz-
rywkowa i rekreacyjna, rol-
nictwo, leœnictwo, ³owiectwo i
rybactwo oraz dzia³alnoœæ
zwi¹zan¹ z dostaw¹ wody i
œciekami.   

- Analizuj¹c wskaŸnik me-
diany rentownoœci w po-
szczególnych bran¿ach
mo¿emy oceniæ jak radzi sie-
bie w niej przeciêty przedsiê-
biorca. Spadek widzimy w
wielu obszarach. W jednych
jest on mniej istotny,  np. w
profesjonalnej dzia³alnoœci

naukowej i technicznej spa-
dek mediany rentownoœci z
53 proc. na 51 proc., w in-
nych bardziej, np. dostawach
wody i gospodarowaniu œcie-
kami i odpadami spadek me-
diany rentownoœci z 25 proc.
na 12 proc. Czêœæ podmio-
tów, zw³aszcza tych wiêk-
szych, dobrze sobie radzi³o
na rynku w 2022 roku, ale
przeciêtny przedsiêbiorca w
niektórych bran¿ach ju¿ miał
trochê gorzej - ocenia K. Za-
bie³owicz.  

Podobnie jak w przypadku
mediany rentownoœci, tak¿e
w inwestycjach spadek za-
notowa³o dziewiêæ bran¿.
Znacznie mniej inwestowano
w handlu, przetwórstwie
przemys³owym, transporcie,
informacji i komunikacji, ad-
ministrowaniu, edukacji,
opiece zdrowotnej i pomocy
spo³ecznej, rolnictwie oraz
firmach zajmuj¹cych siê
œciekami i odpadami. 

- WskaŸnik inwestycji jest
kluczem do oceny, czy w nie-
dalekiej przysz³oœci dana
bran¿a bêdzie siê rozwija³a
czy nie - mówi wiceszef go-
rzowskiej skarbówki. 

O rozwoju œwiadczy tak¿e
stan zatrudnienia w po-
szczególnych bran¿ach - czy
firmy zwiêksza³y zatrudnie-
nie, poniewa¿ siê rozwija³y,
czy musia³y zatrudniaæ no-
wych pracowników, bo mia³y
trudn¹ sytuacjê kadrow¹.
Dane pokazuj¹, ¿e spadek
zatrudnienia nast¹pi³ w
dzia³alnoœci us³ugowej oraz
rolnictwie, najwiêkszy przy-
rost zatrudnienia nast¹pi³
zaœ w handlu, transporcie,
budownictwie oraz dzia³alno-

œci zwi¹zanej z zakwatero-
waniem i gastronomi¹. 

O tym, czy poprawia³a siê
sytuacja finansowa pracow-
ników œwiadczy natomiast
mediana wynagrodzenia. Tu-
taj spadek dotkn¹³ tylko
jedn¹ bran¿ê, tj. rolnictwo,
natomiast bior¹c pod uwagê
poziom inflacji na poziomie
14-15 proc. trzeba podkre-
œliæ, ¿e teoretycznie pracow-
nicy nominalnie zarabiali
wiêcej, natomiast realnie ich
sytuacja finansowa nie by³a
lepsza. Mediana wynagro-
dzenia wynios³a w 2022 roku
3.042 z³ brutto, rok wczeœniej
by³a to kwota 2.717 z³ brutto. 

- To samo dotyczy te¿ in-
westycji, bo jeœli w roku 2021
jakaœ maszyna kosztowa³a
100 tysiêcy z³otych, a w
2022 ju¿ 120 tysiêcy, to nie
mo¿emy tu mówiæ o wzro-
œcie inwestycji, tylko o tym,
¿e podro¿a³ sprzêt, który

musia³a kupiæ firma - mówi
K. Zabie³owicz. 

Dodaje, ¿e realnie przedsiê-
biorcy w roku 2022 mieli
mniej pieniêdzy na rozwój
ni¿ w roku poprzednim, mi-
mo osi¹gniêcia nominalnego
wzrostu dochodów. Ich dy-
namika na poziomie 6 proc.
przy du¿o wy¿szej inflacji
œwiadczy o tym, ¿e w Gorzo-
wie mo¿na mówiæ raczej o
ogólnej niewielkiej stagnacji
inwestycyjnej w biznesie ni¿
jego dynamicznym rozwoju -
podsumowuje K.
Zabie³owicz. Na szczêœcie
przedsiêbiorcy myœl¹ o przy-
sz³oœci i dostrzegaj¹ poten-
cja³ w swoich firmach. W
2022 roku, mimo niewielkiej
dynamiki zysków, wydatko-
wali na inwestycje 18 proc.
osi¹gniêtych dochodów brut-
to, czyli wiêcej ni¿ wynosi³
wskaŸnik inflacji.

MAJA SZANTER

Najwięcej wyrejestrowanych podmiotów w Gorzowie odnotowano w usługach budowlanych
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Teoretycznie jest lepiej, 
ale w rzeczywistości gorzej
Zyski ros³y, ale pokona³a je inflacja. Podsumowujemy wyniki dzia³alnoœci gospodarczej gorzowskich firm w roku 2021 i 2022. 

Dane pokazują, że spadek
zatrudnienia nastąpił w działalności

usługowej oraz rolnictwie

r  e  k  l  a  m  a
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- Boi siê pan lataæ?
- Nie, ale stres czasem siê

pojawia.
- D³ugo pan jest pilotem?
- Od 23 lat. W Lotniczym

Pogotowiu Ratunkowym od
roku, wczeœniej lata³em w
wojsku. 
- Po tylu latach podcho-
dzi pan rutynowo do lo-
tów?
- Mo¿na mówiæ o rutynie,

ale ja siê zawsze przed ni¹
broniê, tym bardziej teraz,
kiedy zmieni³em œrodowisko
pracy. Ka¿dy lot traktujê, jak-
bym go wykonywa³ po raz
pierwszy. Jak siê wpadnie w
rutynê, mo¿na coœ pomin¹æ i
zrobiæ sobie i innym
krzywdê. Staram siê pod-
chodziæ do wykonywanych
czynnoœci, pomimo ¿e znam
je doskonale, tak jakbym to
robi³ pierwszy raz, z wielk¹
dok³adnoœci¹. To moje lekar-
stwo na rutynê. 
- Chcia³ pan zostaæ pilo-
tem?

- Tak. Od dzieciñstwa inte-
resowa³em siê lotnictwem,
skleja³em modele, latanie
zawsze by³o obecne. Po
ukoñczeniu szko³y podsta-
wowej poszed³em do Liceum
Lotniczego, a póŸniej wy-
bra³em œcie¿kê wojskow¹ i
skoñczy³em Wy¿sz¹ Szko³ê
Oficersk¹ Si³ Powietrznych
w Dêblinie. Przez 22 lata
s³u¿y³em w wojsku.  
- W kraju?
- Tak¿e na misjach w Iraku

i Afganistanie.
- Jak mo¿na zdobyæ li-
cencjê pilota poza opcj¹
wojskow¹?

- Teraz s¹ trzy œcie¿ki.
Pierwsza - prywatna, na
przyk³ad w szkole w Rzeszo-
wie albo w aeroklubie. Inn¹
mo¿liwoœci¹ jest ukoñczenie
cywilnych, p³atnych studiów
dziennych w Dêblinie. No i
jest droga przez wojsko pod-
czas piêcioletnich studiów w
Lotniczej Akademii Wojsko-
wej w Dêblinie. ¯eby dostaæ
siê do Lotniczego Pogotowia
Ratunkowego, trzeba mieæ
odpowiedni nalot i doœwiad-
czenie, co wymaga trochê
czasu. 

- Dlaczego zdecydowa³
siê pan na pracê w LPR?

- W wojsku mia³em prze-
pracowaæ 15 lat, przepraco-
wa³em 22 i chcia³em ju¿
zmieniæ œrodowisko. Myœlê,
¿e odda³em to, co  armia  we
mnie w³o¿y³a. Teraz ratujê
¿ycie ludzkie, realizuj¹c
swoj¹ pasjê i czerpiê z tego
wielk¹ satysfakcjê. Myœlê,
¿e to najlepsze po³¹czenie.
- Podobno latem latacie
trzy razy czêœciej ni¿ w in-
nych porach roku.

- To moje pierwsze lato w
LPR, ale co do zasady latem
jest wiêcej zg³oszeñ.
Wy¿sza temperatura powo-

duje wzrost zawa³ów i uda-
rów. Podczas wypoczynku
nad wod¹ zdarzaj¹ siê pod-
topienia, czy utoniêcia.
Oprócz tego jest wszystko
to, co dzieje siê w ci¹gu
ca³ego roku, czyli ró¿nego
rodzaju wypadki - upadki z
wysokoœci, kogoœ przygnie-
cie ci¹gnik, wypadki na dro-
gach. Tak¿e z pewnoœci¹
jest tych wylotów du¿o
wiêcej, ale czy a¿ trzy ra-
zy… Trudno powiedzieæ.

- Do jakich zdarzeñ wzy-
wany jest œmig³owiec za-
miast karetki?

- To dyspozytor decyduje,
gdzie wysy³a karetkê, a
gdzie œmig³owiec. On ma
pe³en ogl¹d, co ma do dys-
pozycji. Je¿eli ma karetki, to
wysy³a karetkê, a je¿eli jej
nie ma, wysy³a nas. Ale na-
wet jeœli wyœle karetkê, a na
miejscu jest wiêcej poszko-
dowanych lub bêd¹ urazy,
które wymagaj¹ szybkiego
transportu, to wyœle i ka-
retkê, i œmig³owiec. Latamy
do wszystkich zdarzeñ.
- W zasiêgu jakich od-
leg³oœci?

- Standardowy rejon opera-
cyjny to jest 60 kilometrów,
drugi poszerzony to 130 kilo-
metrów. ¯eby wylecieæ poza
60. kilometr, musimy wie-
dzieæ przed wylotem, do ja-
kiego szpitala bêdziemy
transportowaæ pacjenta,
¿eby dolaæ odpowiedni¹
iloœæ paliwa. Powy¿ej 130 ki-
lometrów mamy te¿
wyd³u¿ony czas do startu.
- Ile jest czasu na start
od przyjêcia zg³oszenia? 

- Do 60 kilometrów s¹ to
trzy minuty, do 130 km czas
jest przed³u¿ony do szeœciu
minut. Wynika to z tego, ¿e
trzeba przeliczyæ sytuacjê
paliwow¹ i dotankowaæ. To
dalej jest ma³o, trzeba siê
sprê¿aæ. Ale pamiêtajmy, ¿e
tam ktoœ potrzebuje pomocy.
To jest bardzo wa¿ne. Za-

wsze robimy wszystko, ¿eby
wystartowaæ jak najszybciej. 

- Transport medyczny to
nie tylko pacjenci... 

- Tak, œmig³owce przewo¿¹
tak¿e organy do przeszcze-
pów, ale takich lotów jest
zdecydowanie mniej. W Go-
rzowie jestem rok i jeszcze
transport organów mi siê nie
trafi³. 

- Czy le¿¹cy za plecami
pacjent, w stanie przecie¿
ciê¿kim, jest dla pilota ob-
ci¹¿eniem psychicznym?

- Ja o tym zasadniczo nie
myœlê. Dla mnie jako pilota

stan pacjenta nie ma zna-
czenia. Nie mo¿emy tego
braæ na siebie. Zawsze sku-
piam swoje myœli na wyko-
naniu mojego zadania, jakim
jest jak najszybsze i bez-
pieczne przetransportowa-
nie pacjenta do szpitala.
¯ycie i zdrowie pacjenta
spoczywa w rêkach profes-
jonalistów, jakimi bez
w¹tpienia s¹ lekarze i ratow-
nicy medyczni pracuj¹cy w
LPR. Nigdy nie zamartwiam
siê tym, ¿e z ty³u ktoœ jest.
Wykonujê lot tak, ¿eby by³
on bezpieczny dla mnie, a
tym samym dla wszystkich.
Nie rozk³adam ryzyka na po-
jedynczych pasa¿erów.

- Ale ryzyko jest chyba
nieod³¹czn¹ czêœci¹ lata-
nia?
- Zdarzaj¹ siê sytuacje, z

których ju¿ nie ma wyjœcia,
ale to jest w dzisiejszych
czasach bardzo rzadkie.
Lotnictwo jest najbezpiecz-
niejsz¹ form¹ przemieszcza-
nia siê, dlatego ¿e jest bar-
dzo dobrze nadzorowane.
Ka¿dy w³aœciciel statku po-
wietrznego, b¹dŸ firma po-

siadaj¹ca flotê jest zobo-
wi¹zana czuwaæ nad ci¹g³¹
zdatnoœci¹ do lotów tych
maszyn. Sami te¿
przegl¹damy œmig³owce co-
dziennie rano, przegl¹dane
s¹ tak¿e po ka¿dym locie.
Wiêkszoœæ rzeczy jest za-
utomatyzowana i tak na-
prawdê pilot nadzoruje tylko,
co robi maszyna. Zdarzaj¹
siê oczywiœcie usterki, ale
œmig³owiec - jak ka¿dy sta-
tek powietrzny - naszpiko-
wany jest czujnikami, które
daj¹ sygna³ wczeœniej przed
zaistnieniem powa¿nej awa-

rii. Dziêki temu pilot ma
szansê na reakcjê, wykona-
nie odpowiednich czynnoœci
albo wykonanie przymuso-
wego l¹dowania na
najbli¿szym lotnisku lub w
terenie przygodnym. Po-
wa¿ne sytuacje awaryjne,
takie jak urwanie wa³u,
uszkodzenie silnika, po¿ar
czy uszkodzenie fenestronu
s¹ bardzo, bardzo rzadkie.
- Œmig³owiec - tak jak sa-
moloty - te¿ ma dublowa-
ne uk³ady?

- Dublowane jest prawie
wszystko, zaczynaj¹c od
newralgicznych uk³adów,
maj¹cych wp³yw na bezpie-
czeñstwo lotu, jak uk³ad na-
pêdowy - dwa silniki, dwa
uk³ady elektryczne, czy dwa
uk³ady hydrauliczne, a
koñcz¹c na systemach i przy-
rz¹dach nawigacyjnych. Nie
ma siê co obawiaæ latania, w
dzisiejszym lotnictwie bezpie-
czeñstwo lotu jest naprawdê
na wysokim poziomie. 
- Czy œmig³owcem da siê
wyl¹dowaæ wszêdzie?

- Œmig³owiec to maszyna
pionowego startu i l¹dowa-

nia, ze wszystkich statków
powietrznych potrzebuje naj-
mniej miejsca. Bezpieczne
l¹dowisko to kwadrat 25 na
25 metrów. Oczywiœcie  w
lotach HEMS (ang. Helicop-
ter Emergency Medical Ser-
vice - przyp. red.) nie wiemy,
w jakim miejscu przyjdzie
nam l¹dowaæ, a warunki do
l¹dowania mog¹ byæ ró¿ne. 
- A jeœli s¹ trudne?
- Wtedy szukamy

najbli¿szego dogodnego
miejsca, wezwanie mo¿e
byæ na przyk³ad na osiedle
domów jednorodzinnych,
gdzie ciê¿ko znaleŸæ dogod-
ne miejsce do wykonania
bezpiecznego l¹dowania.
Mowa o bezpieczeñstwie
œmig³owca i osób na jego
pok³adzie z uwagi na prze-
szkody terenowe i ludzi znaj-
duj¹cych siê na ziemi. Zda-
rza siê, ¿e tak zwana po-
duszka powietrzna pod
œmig³owcem potrafi pode-
rwaæ jakieœ przedmioty z
ziemi. L¹dujemy wówczas w
najbli¿szym dogodnym miej-
scu w pobli¿u miejsca zda-
rzenia. Ograniczeniem jest
tylko nachylenie terenu, w
górach jest z tym wiêkszy
problem. Nie da siê wyl¹do-
waæ na du¿ej pochy³oœci. W
górach piloci zadowalaj¹ siê
nawet kawa³kiem p³askiego
terenu piêæ na piêæ metrów,
¿eby tylko zmieœci³y siê
p³ozy czy ko³a. 
- A jakie warunki musz¹
byæ spe³nione, ¿eby
œmig³owiec wystartowa³?

- Ograniczeniem do startu
s¹ warunki pogodowe. Ma-
my minima, których do star-
tu nie mo¿emy przekraczaæ -
podstawa chmur sto metrów
i widzialnoœæ 1,5 kilometra.
Zdarza siê lecieæ w takich
warunkach, ale jesteœmy do
tego przeszkoleni. Je¿eli
warunki meteorologiczne
pogorsz¹ siê na tyle, ¿e nie
jestem w stanie kontynuo-
waæ lotu zgodnie minimami,
przerywam wykonywanie
zadania i zawracam albo
wykonujê l¹dowanie zapo-
biegawcze w terenie.  Wa-
runki oceniamy na bie¿¹co.
Jeœli widocznoœæ ziemi
zas³aniaj¹ chmury lub mg³a,
mo¿na przejœæ na IFR (ang.
Instrument Flight Rules -
przyp. red.), czyli kontynuo-
waæ lot wed³ug wskazañ
przyrz¹dów. Ale w takim
przypadku mamy mo¿liwoœæ
l¹dowania tylko na lotnisku
wyposa¿onym w systemy
umo¿liwiaj¹ce podejœcie do
l¹dowania wed³ug procedury
IFR.
- Adrenalina idzie wtedy
w górê? 

- Do wszystkiego trzeba
siê przyzwyczaiæ. Cz³owiek
boi siê zazwyczaj nieznane-
go. Po przeszkoleniu w lo-

tach IFR takie latanie IFR-
owskie wydaje siê nawet
prostsze ni¿ z widzialnoœci¹.  
- Dy¿ur w LPR jest nie-
przewidywalny. Macie
jak¹œ miesiêczn¹ œredni¹
lotów? 
- My sobie liczymy œrednią

dzienn¹. Wychodz¹ wtedy w
skali roku œrednio dwa wylo-
ty w ci¹gu dnia. Mo¿e siê
zdarzyæ, ¿e bêd¹ cztery albo
nawet piêæ. Rekordziœci mie-
li nawet osiem, o ile dobrze
pamiêtam. Ale to œrednia
dzienna, zdarzaj¹ siê dni, ¿e
nie leci siê nigdzie, bo
przyk³adowo jest z³a pogo-
da. Tak jest w okresie od
wrzeœnia do grudnia. Dzieñ
wtedy jest te¿ krótszy, a w
nocy mamy wy¿sze minima.
Rocznie wychodzi wiêc
oko³o siedemset misji.
- Ile osób standardowo
mo¿e znaleŸæ siê na
pok³adzie œmig³owca
LPR?

- Konstrukcyjnie
œmig³owiec mo¿e zabraæ
siedem osób. My w LPR nie
mamy takiej konfiguracji.
Standardowo leci pilot, ra-
townik medyczny, lekarz i
pacjent. Ratownik siedzi
obok pilota i jest przygoto-
wany do wykonania podsta-
wowych czynnoœci, jak rów-
nie¿ bardziej skomplikowa-
nych, na przyk³ad l¹dowania
w razie niedyspozycji pilota,
co cyklicznie jest trenowane
na symulatorze lotów.
- Czy poza lotami na
zg³oszenie musicie wyla-
taæ dodatkowe godziny?

- W LPR nie, nie ma takiej
potrzeby. Wykonujemy nato-
miast dodatkowe loty na po-
trzymanie uprawnieñ b¹dŸ
nawyków, jak równie¿ prze-
chodzimy coroczne kontrole
ze znajomoœci sprzêtu,
oprócz tego podtrzymujemy
nawyki lotów IFR oraz lotu w
goglach na symulatorze,
tam te¿ wykonujemy treningi
sytuacji awaryjnych. 
- Mia³ pan takie podczas
prawdziwego lotu?

- Tak, raz mi siê zdarzy³a
awaria na misji w Afganista-
nie. Musia³em przymusowo
l¹dowaæ z uszkodzonym sil-
nikiem w górach, z grup¹
¿o³nierzy na pok³adzie, w
nocy, w goglach noktowizyj-
nych. To by³o jedno z naj-
trudniejszych l¹dowañ, jakie
wykona³em w swojej karie-
rze lotniczej. Mia³em
po³¹czenie kilku trudnych
elementów, o których wcze-
œniej wspomina³em. Na
szczêœcie nikomu siê nic
nie sta³o, a mog³o byæ
ró¿nie… 
- Dziêkujê za rozmowê.  

PS. Pe³na wersja wywia-
du jest na www.echogo-
rzowa.pl. Zapraszamy

To było jedno z najtrudniejszych lądowań 
Z £ukaszem Tutajem, pilotem Lotniczego Pogotowia Ratunkowego w Gorzowie, rozmawia Maja Szanter

Lotnictwo jest najbezpieczniejszą
formą przemieszczania się, dlatego że

jest bardzo dobrze nadzorowane

- W Afganistanie musiałem przymusowo lądować z uszkodzonym silnikiem w górach, z
grupą żołnierzy na pokładzie, w nocy, w goglach noktowizyjnych - wspomina Łukasz Tutaj
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Takim przyk³adem braku
w³aœciwej segregacji, które
doprowadzi³o do niebez-
piecznego incydentu by³o
zdarzenie z ulicy Kazimierza
Wielkiego. Pracownicy spó³ki
Inneko odbierali tego dnia
¿ó³te pojemniki przeznaczo-
ne na plastik. Po opró¿nieniu
jednego z pojemników w
odw³oku pojazdu wybuch³
po¿ar. Obs³uga b³yskawicz-
nie oceni³a sytuacjê i podjê³a
decyzjê o opró¿nieniu samo-
chodu. Wywo³a³o to oburze-
nie obserwuj¹cych sytuacjê
przechodniów. 

Natychmiast zlokalizowano
Ÿród³o po¿aru i ugaszono za
pomoc¹ gaœnicy. Okaza³o
siê, ¿e w pojemniku prze-
znaczonym na folie, butelki
plastikowe i inne odpady z
kategorii  „plastik” znajdo-
wa³a siê bateria, która samo-
czynnie wybuch³a. Tylko
szybka reakcja kierowcy i
³adowacza nie doprowadzi³a
do bardzo groŸnej sytuacji,
która mog³aby siê zako-
ñczyæ sp³oniêciem samo-
chodu w ciasnej zabudowie
osiedla. 

Dlaczego baterie litowo-jo-
nowe, które by³y przyczyn¹

po¿aru, wybuchaj¹? W wiêk-
szoœci przypadków do wybu-
chu i po¿aru dochodzi na
skutek zwarcia, co ma miejs-
ce wówczas, gdy anoda z
katod¹ siê spotkaj¹. Du¿¹
rolê w przypadkach zap³onu
baterii ma tak¿e czynnik wy-
sokiej temperatury i prze-
grzewania siê ogniw. Trzeba
te¿ pamiêtaæ, ¿e zgodnie z
badaniami opublikowanymi
w czasopiœmie „Nano Ener-
gy”, baterie litowe uwalniaj¹
100 zidentyfikowanych to-
ksycznych gazów, w tym tle-
nek wêgla. Gazy te s¹ po-
tencjalnie œmiertelne, mog¹
powodowaæ równie¿ silne
podra¿nienia skóry, oczu i
nosa, a tak¿e niekorzystnie
wp³ywaæ na œrodowisko.
Dlatego wszystkie baterie
powinny trafiaæ do odpo-
wiedniego punktu zbiórki
elektrosprzêtu lub do spe-
cjalnego pojemnika w pun-
ktach handlowych.

Prawid³owe gospodarowa-
nie odpadami to dzisiaj wy-
móg spoczywaj¹cy na
ka¿dym z nas. Ich odpo-
wiednie sk³adowanie pozwa-
la daæ drugie ¿ycie wielu
zu¿ytym produktom, przy-

czynia siê do ochrony œrodo-
wiska naturalnego, a tak¿e
znacz¹co zmniejsza koszty
ich sk³adowania oraz trans-
portu. 

Wiele osób dba o to, w jaki
sposób wyrzuca „swoje’’
œmieci. Wybiera w³aœciwe
kolory pojemników, osobno
segreguje odpady biodegra-
dalne, papierowe, plastiko-
we i szk³o. Natomiast czêœæ
nie chce siê podporz¹dko-
waæ tym zasadom z uwagi
na przeœwiadczenie, ¿e to
niewiele zmienia w temacie
zaœmiecania œrodowiska.
Gdy zapytamy osobê, która
nie segreguje odpadów, dla-
czego tak postêpuje, otrzy-
mujemy zawsze ten sam ze-
staw odpowiedzi: „i tak
wszystkie œmieci wyl¹duj¹
na tym samym wysypisku”,
„wszystkie odpady z koloro-
wych pojemników zostaj¹
zmieszane w tej samej
œmieciarce”, czy „skoro inni
tego nie robi¹, skoro wyrzu-
caj¹ œmieci byle jak i byle
gdzie, to dlaczego ja mam o
to dbaæ”. 

Oczywiœcie nie jest to
zgodne z prawd¹. Segrega-
cja jest istotna w ¿yciu na-

szego spo³eczeñstwa, bo
przecie¿ jeœli co trzecia lub
co czwarta osoba dba³aby
bardziej o segregacjê, mie-
libyœmy znacznie mniej
œmieci, a wiêcej przedmio-
tów z recyklingu. Odpowia-
daj¹c na pozosta³e zarzuty

osób niesegreguj¹cych
trzeba podkreœliæ, ¿e œmie-
ciarki zabieraj¹ konkretne
frakcje odpadów w wybrane
dni, a ka¿dy transport od-
padów trafia na instalacjê
sortownicz¹, która rozdzie-
la odpady na poszczególne

frakcje. Takie dzia³ania daj¹
korzyœci nie tylko œrodowis-
ku, ale tak¿e ludziom, któ-
rzy mog¹ skorzystaæ z wie-
lu produktów pochodz¹cych
z materia³ów recyklingo-
wych.

MP

Czy niewłaściwa segregacja
może być groźna?
Zdecydowanie tak! I nie myœlimy tylko o lekach, które trafiaj¹ do czarnego pojemnika, ale tak¿e o innych niebezpiecznych „œmieciach”.

Śmieciarki zabierają konkretne frakcje odpadów w wybrane dni
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Brak właściwej segregacji był przyczyną pożaru
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Prawidłowe gospodarowanie odpadami to dzisiaj wymóg spoczywający na każdym z nas
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Wydzia³ Techniczny Akade-
mii im. Jakuba z Parady¿a w
Gorzowie Wielkopolskim od
lat wspólnie z otoczeniem
gospodarczym prowadzi sze-
reg dzia³añ zapewniaj¹cych
wysoki poziom kszta³cenia,
ró¿norodnoœæ, atrakcyjnoœæ
nauczania, zdobycie wyso-
kich oraz cenionych na rynku
pracy kwalifikacji zawodo-
wych. Na Wydziale Tech-
nicznym prowadzone s¹ 3,5-
letnie studia in¿ynierskie
oraz 1,5-roczne studia ma-
gisterskie w trybie stacjonar-
nym i niestacjonarnym.
Prowadzony jest program
studiów dualnych, gdzie
oprócz udzia³u w tradycyj-
nych zajêciach studenci
uczestnicz¹ w sta¿ach u pra-
codawców naszego regionu.
Pozwala to na zdobycie klu-
czowych kwalifikacji i kompe-
tencji oraz na podjêcie pracy i
uzyskanie dochodów ju¿ w
czasie studiów. 
Kierunki in¿ynierskie ofe-
rowane na Wydziale Tech-
nicznym to:

1. AUTOMATYKA I ROBO-
TYKA, 

2. ENERGETYKA,
3. INFORMATYKA,
4. IN¯YNIERIA BEZPIE-

CZEÑSTWA,
5. MECHANIKA I BUDOWA

MASZYN.
Studia magisterskie ofe-
rowane na Wydziale Tech-
nicznym to:

1. INFORMATYKA, 
2. MECHANIKA I BUDOWA

MASZYN.
Aby jak najlepiej przygoto-

waæ absolwentów do pracy
zawodowej, równie¿ dziêki

wspó³pracy z przemys³em,
Uczelnia wci¹¿ rozszerza
bazê laboratoryjn¹ i obecnie
tworz¹ j¹ „Laboratorium Œro-
dowiskowe” oraz „Laborato-
rium Technologiczne”. Dziêki
temu studia na Wydziale
Technicznym to wysokiej ja-
koœci kszta³cenie praktyczne
w nowoczesnej i wci¹¿ rozbu-
dowywanej bazie laboratoryj-
nej. Warto wspomnieæ, i¿ „La-
boratorium Œrodowiskowe”
stanowi¹ m.in. laboratoria:

· Diagnostyki Maszyn i
Urz¹dzeñ - umo¿liwia
kszta³cenie w zakresie opro-
gramowania oraz efektywne-
go wykorzystywania syste-
mów diagnostycznych w nad-
zorowaniu stanu maszyn i
urz¹dzeñ. 

· Automatyki i Robotyki - za-
pewnia kszta³cenie w zakre-
sie sterowania obiektami
technicznymi, projektowania,
uruchamiania i obs³ugi me-
chatronicznych urz¹dzeñ w
systemach pracy ci¹g³ej jako
procesów typowych dla wielu
instalacji przemys³owych. 

· Sterowników PLC - umo¿li-
wia realizacjê programu z ob-
szarów oprogramowania,
nadzorowania i efektywnego
wykorzystywania systemów
produkcyjnych. Sk³ada siê z
szeregu stacji tworz¹cych
komplementarny ci¹g przed-
stawiaj¹cy elementy syste-
mów produkcyjnych. 

· Technik CNC i Grafiki
In¿ynierskiej - umo¿liwia na-
bycie umiejêtnoœci w zakresie
programowania, uruchamia-
nia i obs³ugi sterowanych nu-
merycznie urz¹dzeñ techno-
logicznych, stanowi¹cych

podstawowe elementy
wspó³czesnych systemów
technologicznych. 

· Mechaniki i
Wytrzyma³oœci Materia³ów -
zapewnia realizacjê
kszta³cenia w zakresie pod-
staw dzia³ania mechaniz-
mów, obci¹¿eñ i odkszta³ceñ
konstrukcji oraz optymaliza-
cji sztywnoœci i
wytrzyma³oœci projektowa-
nych elementów. 

· Podstaw Konstrukcji Ma-
szyn - umo¿liwia kszta³cenie
w zakresie podstaw projekto-
wania maszyn i urz¹dzeñ z
zapewnieniem technologicz-
noœci konstrukcji, optymaliza-
cji cech eksploatacyjnych,
trwa³oœci elementów, minima-
lizacji energoch³onnoœci
uk³adu. 

· Fizyki, Termodynamiki i
Mechaniki P³ynów - zapewnia
realizacjê zadañ w zakresie
zastosowañ termodynamiki
technicznej i mechaniki
p³ynów do opisu zjawisk fi-
zycznych oraz modelowania

matematycznego i projekto-
wania uk³adów w procesach
technologicznych.  

· In¿ynierii Materia³owej -
pozwala na nabycie kompe-
tencji w zakresie m.in. badañ
parametrów fizycznych mate-
ria³ów, w³aœciwoœci warstwy
wierzchniej, badañ topografii
powierzchni. 

· In¿ynierii Jakoœci   -
umo¿liwia zastosowanie no-
wych rozwi¹zañ
wspieraj¹cych kontrolê eks-
ploatacyjn¹ wyrobów, weryfi-
kacjê i monitorowanie proce-
sów i wyników produkcji.

· Modelowania i Nadzoro-
wania Procesów - pozwala
na kszta³cenia w zakresie
szeregowania zadañ, opty-
malizacji trajektorii przemiesz-
czeñ mobilnych robotów, opty-
malizacji rozkroju materia³u,
optymalizacji procesów z wy-
korzystaniem danych diagno-
stycznych z innych operacji
technologicznych.

· Podstaw Elektroniki i Elek-
trotechniki oraz Energetyki -

daje mo¿liwoœæ realizacji pro-
gramu kszta³cenia w zakresie
projektowania i programowa-
nia przemys³owych urz¹dzeñ
kontrolno-pomiarowych, ba-
dañ i weryfikacji uk³adów re-
gulowanych i sterowanych
oraz pomiarów wielkoœci
elektrycznych. 

· Technik 3D - umo¿liwia na-
bycie wiedzy w zakresie za-
stosowañ in¿ynierii rekon-
strukcji, nowych rozwi¹zañ
wspieraj¹cych kontrolê eks-
ploatacyjn¹ wyrobów oraz
weryfikacjê i monitorowanie
procesów i wyników produk-
cji. 

· Mechatroniki - zapewnia
kszta³cenie w zakresie zasto-
sowañ uk³adów mechatro-
nicznych z wykorzystaniem
elementów sterowanych
pneumatycznie oraz sterow-
ników PLC. 

· Fizyko-Chemiczne - prze-
znaczone do wykonywania
doœwiadczeñ z chemii jak:
krystalizacja, rozpuszczal-
noœæ roztworów, chromato-
grafia cienkowarstwowowa,
reakcje wymiany, analiza
sk³adu pierwiastkowego wy-
branego materia³u oraz anali-
za parametrów fizyko-che-
micznych wód.

· Odnawialnych Źróde³
Energii - umo¿liwia realizacjê
zajêæ w zakresie zastosowa-
nia odnawialnych Ÿróde³
energii oraz w zakresie opra-
cowywania, budowy i eks-
ploatacji racjonalizatorskich
rozwi¹zañ technicznych na
rzecz in¿ynierii œrodowiska. 

Z kolei g³ównym celem „La-
boratorium Technologiczne-
go” jest wzrost dzia³añ nau-

kowo-badawczych realizowa-
nych w powi¹zaniu z lokaln¹
gospodark¹ i biznesem. Klu-
czowe obszary, które rozwija-
ne s¹ w laboratorium, to:

- in¿ynieria wytwarzania,
- mikroin¿ynieria,
- automatyzacja produkcji,
- diagnostyka materia³owa,
- modelowanie i symulacja
procesów przemys³owych.

Zadania postawione przed
„Laboratorium Technologicz-
nym” wynikaj¹ z analiz pro-
wadzonych wspólnie przez
Wydzia³ Techniczny, Lubuski
Klaster Metalowy, Kostrzy-
ñsko-S³ubick¹ Specjaln¹
Strefê Ekonomiczn¹, Za-
chodni¹ Izbê Przemys³owo-
Handlow¹, Lubusk¹ Organi-
zacjê Pracodawców, Miasto
Gorzów oraz wiele innych
podmiotów otoczenia
spo³eczno-gospodarczego.
W ramach dzia³alnoœci labo-
ratorium za³o¿ono po³¹czenie
znajomoœci technologii, orga-
nizacji produkcji, nowoczes-
nych metod i technik wytwa-
rzania z wykorzystaniem
wspomagania komputerowe-
go, niezbêdnego do sterowa-
nia procesami w celu popra-
wy ich efektywnoœci. Obszary
skupione w laboratorium kon-
centruj¹ siê na innowacyj-
nych konstrukcjach i techno-
logiach, systemach nadzoro-
wania procesów
produkcyjnych, nowatorskich
technologiach wytwarzania,
budowie systemów wspoma-
gania decyzji w przemyœle,
nowych metodach i na-
rzêdziach do precyzyjnej ob-
róbki, automatyzacji proce-
sów projektowania elemen-
tów i zespo³ów maszyn, jak
równie¿ mikroin¿ynierii. 

Wydzia³ Techniczny Akade-
mii im. Jakuba z Parady¿a w
Gorzowie Wielkopolskim, dzi-
êki wspó³pracy z otoczeniem,
³¹czy wysoki poziom
kszta³cenia z prowadzeniem
badañ naukowych, czym wy-
ró¿nia siê na tle du¿ych jed-
nostek. Umo¿liwia studen-
tom zdobywanie kluczowych
kwalifikacji i kompetencji za-
wodowych oraz d¹¿enie do
zdobywania praktycznego
doœwiadczenia ju¿ na etapie
studiów. Wydzia³ Technicz-
ny, dysponuj¹c odpowiedni¹
kadr¹ naukowo-dydak-
tyczn¹, bardzo dobr¹ baz¹
dydaktyczn¹ o najwy¿szym
standardzie oraz dodatkowo
dziêki kszta³ceniu wspólnie
z przemys³em, daje
ogromn¹ szansê na zatrud-
nienie oraz dalszy rozwój
zawodowy. 

dr in¿. ALEKSANDRA 
RADOMSKA-ZALAS 

Dziekan Wydzia³u Technicznego

Studia na tym wydziale to wysokiej
jakości kształcenie praktyczne
Dlaczego warto studiowaæ nauki in¿ynieryjne na Wydziale Technicznym Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim?
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- Jak ocenia pan, jako go-
rzowski radny, wp³yw
Kostrzyñsko-S³ubickiej
Specjalnej Strefy Ekono-
micznej na rozwój gospo-
darczy miasta?

- Niew¹tpliwie Strefa przy-
nios³a Gorzowowi wiele ko-
rzyœci. Przede wszystkim,
dziêki inwestycjom przedsiê-
biorców w strefie, uda³o siê
stworzyæ wiele atrakcyjnych
miejsc pracy. Inwestorzy w
samym tylko Gorzowie po-
nieœli nak³ady inwestycyjne
przekraczaj¹ce miliard
z³otych, tworz¹c przy tym
ponad 4 tysi¹ce miejsc pra-
cy. Jest to nie do przecenie-
nia wk³ad w rozwój Gorzowa.
Dziêki nowej ustawie o
wspieraniu inwestycji po-
wsta³a Polska Strefa Inwe-
stycji, która zast¹pi³a dawn¹
ustawê o specjalnych stre-
fach ekonomicznych. Wiem,
¿e K-S SSE S.A. bra³a udzia³
w powstaniu tej ustawy i te-
rytorialnie obejmuje najwiêk-
szy obszar w Polsce. W cza-
sie obowi¹zywania nowej
ustawy, czyli na przestrzeni
ostatnich piêciu lat,  suma
zysków spó³ki i suma zain-
westowanego kapita³u by³y
wiêksze ni¿ podczas po-
przednich dziewiêtnastu lat
obowi¹zywania ustawy o
specjalnych strefach. To po-
kazuje dynamikê rozwoju
spó³ki, której miasto jest
mniejszoœciowym akcjona-
riuszem. 

- Jakie oczekiwania maj¹
inwestorzy wobec Gorzo-
wa? 

- Rozmawiaj¹c dziœ z
przedsiêbiorcami s³yszy siê
o g³ównym wspólnym proble-
mie, dotykaj¹cym wszystkich

przedsiêbiorców. Dotyczy to i
tych ju¿ dzia³aj¹cych w Go-
rzowie jak i tych planuj¹cych
swoje inwestycje. Jest to
obawa zwi¹zana z pozyski-
waniem nowych pracowni-
ków. Wszystkie rozwijaj¹ce

siê przedsiêbiorstwa zadaj¹
sobie pytanie, czy uda im siê
znaleŸæ odpowiednich pra-
cowników. Takich, którzy
maj¹ umiejêtnoœci technicz-
ne, potrafi¹ pracowaæ w ze-
spole i przede wszystkim s¹
z Gorzowa lub okolic. 
Co nale¿a³oby zrobiæ aby
nasze miasto by³o jeszcze
bardziej atrakcyjne dla
przedsiêbiorców?

- Na szczêœcie du¿o
dobrego uda³o siê zrobiæ w
tym temacie dziêki wspó³pra-
cy z Kostrzyñsko-S³ubick¹
Specjaln¹ Stref¹ Ekono-
miczn¹ S.A., naszymi
szko³ami bran¿owymi, Wy-
dzia³em Technicznym Aka-
demii Jakuba z Parady¿a
oraz przede wszystkim z na-
szymi przedsiêbiorcami.
Kszta³cenie bran¿owe zos-
ta³o w znacznym stopniu do-
stosowane do ich potrzeb.
Studia dualne oferowane
przez Wydzia³ Techniczny
AJP ciesz¹ siê du¿ym uzna-
niem wœród studentów a fir-
my przyjmuj¹ do pracy oso-
by, które jeszcze s¹ w trakcie
nauki. To pokazuje, ¿e
wspó³praca jest udana, choæ
zawsze ktoœ mo¿e powie-
dzieæ, ¿e mog³oby byæ jesz-
cze lepiej.
- A jak wygl¹da do-
stêpnoœæ terenów inwesty-
cyjnych?

- Zarówno miasto, jak i
strefa inwestuj¹ w infrastruk-
turê, dziêki czemu tereny

przemys³owe s¹ lepiej przy-
gotowane do przyjêcia no-
wych inwestorów. To kluczo-
wy element w przyci¹ganiu
nowych firm do regionu. 
Dziêki inicjatywie K-S SSE
miasto zbudowa³o bardzo 
atrakcyjn¹ ofertê dla inwes-
torów w Gorzowie przy ul.
Mironickiej. Mamy tam po-
nad 220 hektarów, które s¹
planowane pod strategiczne
dla miasta inwestycje. Z

rz¹dowego Programu Inwe-
stycji Strategicznych miasto
uzyska³o dofinansowanie na
uzbrojenie tych terenów w
kwocie 250 milionów z³otych.
S¹ to œrodki na dozbrojenie
terenów inwestycyjnych w
okolicy pó³nocnego wêz³a z
drog¹ S3 oraz na budowê
pó³nocnej obwodnicy miasta.
To najwiêksze tego rodzaju
dofinasowanie w historii Go-
rzowa.
- Jakie korzyœci bud¿eto-
we ma miasto w zwi¹zku z
rozwojem Strefy?

- Dziêki rozwojowi strefy i
powstawaniu nowych miejsc
pracy, wp³ywy z PIT do
bud¿etu miasta znacz¹co

wzros³y. Nale¿y pamiêtaæ, ¿e
wszystkie firmy strefowe
p³ac¹ podatek dochodowy
PIT od pracowników, zwol-
nieniem objêty jest podatek
CIT. A to w³aœnie wp³ywy z
podatku PIT zaraz obok po-
datków od nieruchomoœci,
s¹ jednym z g³ównych Ÿróde³
zasilaj¹cych bud¿et miasta.
Ponad 38% wszystkich
wp³ywów podatkowych z PIT
p³aconych przez przedsiê-

biorców w Gorzowie trafia
bezpoœrednio do bud¿etu
miasta. Wœród tych przedsiê-
biorców znaczna czêœæ to
w³aœnie przedsiêbiorcy stre-
fowi. To dodatkowe œrodki,
które mog¹ byæ przeznaczo-
ne na kolejne inwestycje,
przyczyniaj¹c siê do dalsze-
go rozwoju Gorzowa. Pami-
êtamy równie¿, i¿ strefa jest
bardzo wa¿nym partnerem
naszej dru¿yny koszykarek
PolskaStrefaInwestycji Enea
AJP Gorzów, która zdoby-
waj¹c medale mistrzostw Pol-
ski daje kibicom du¿o radoœci
a naszemu miastu atrakcyjn¹
promocjê w Polsce i Europie.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Dzięki rozwojowi strefy i powstawaniu nowych miejsc
pracy, wpływy z PIT do budżetu miasta znacząco wzrosły -
mówi Tomasz Rafalski
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To największe tego rodzaju
dofinasowanie w historii Gorzowa
Z Tomaszem Rafalskim, radnym Gorzowa, rozmawia Robert Borowy
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Zarówno miasto, jak i strefa inwestują
w infrastrukturę, dzięki czemu tereny
przemysłowe są lepiej przygotowane

do przyjęcia nowych inwestorów.
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Od wielu lat, w te rocznice
pocz¹tku polskiej drogi do
wolnoœci spotykam siê z
Andrzejem Majewskim,
który od 1983 roku mieszka
wraz z rodzin¹ w Szwecji,
wydalony przez UB z Polski
wraz z rodzin¹ z paszpor-
tem i biletem w jedn¹
stronê. Od czasu upadku
komuny mo¿e ju¿
przyje¿d¿aæ do Polski, do
swego rodzinnego Gorzo-
wa, aby odwiedziæ rodzinê i
znajomych, nastêpnie poje-
chaæ na Jasn¹ Górê i tam
pomodliæ siê przed obliczem
Matki Najœwiêtszej. 

Wspominam z nim sier-
pieñ 1980 roku, kiedy to  ro-
botnicy Szczecina, Gdañs-
ka, Jastrzêbia-Zdroju,
D¹browy Górniczej, Gorzo-
wa i wielu innych miast wy-
razili swój sprzeciw wobec
w³adzy komunistycznej. Pol-
ska Solidarnoœæ w 1980 ro-
ku by³a bezprecedensowym
przyk³adem masowego ru-
chu spo³ecznego w skali
œwiata, który dzia³a³ sku-
tecznie sw¹ m¹dr¹ solidar-
noœciow¹ myœl¹ spo³eczn¹ i
bez przemocy doprowadzi³
w 1989 roku do przemian
spo³ecznych. 

- Powsta³a wolna Polska z
wolnymi i niezale¿nymi
zwi¹zkami zawodowymi.
Marksistowska walka klas i
sowiecka ideologia przemo-
cy i przeœladowañ upad³a, a
w Polsce rz¹dy sekretarzy
PZPR przesz³y do historii -
mówi Andrzej Majewski.  

Wspominamy najpierw Po-
rozumienia Szczeciñskie i
nastêpnie Porozumienia
Gdañskie. 

- Od przyjêcia robotni-
czych 21 postulatów przez
w³adze komunistyczne za-
le¿a³a dalsza droga polskich
przemian i nowa era polskiej
wolnoœci nie obci¹¿onej ko-
munistyczn¹ i marksis-
towsk¹ ideologi¹ - kontynu-
uje Andrzej Majewski, w
tamtym czasie drukarz pod-
ziemnej Solidarnoœci i ma-
larz sakralny, którego wraz z
rodzin¹ Urz¹d Bezpiecze-
ñstwa z paszportami i bile-
tami w jedn¹ stronê przymu-
sowo odes³a³ do Szwecji. 
W rozmowie wraca
wspomnieniami do tych
tragicznych dni w ich ro-
dzinnym ¿yciu, kiedy stali
siê banitami na obcej im
ziemi. Przypominamy so-
bie te¿ w tej rozmowie
ca³e kalendarium tych wy-
darzeñ 1980 roku. Naszej
pamiêci pomaga nam je-
den z artyku³ów EchaGo-
rzowa.pl:

„Zanim  dosz³o do og³osze-
nia owych 21 postulatów,
iskr¹ zapalaj¹c¹ falê straj-
ków by³a podwy¿ka cen,
m.in. miêsa i wêdlin od 1 lip-

ca 1980 r. Komitet strajkowy
WSK Œwidnik 8 lipca uru-
chamia falê strajków w 150
zak³adach na Lubelszczy-
Ÿnie. Rz¹d  powo³uje wtedy
zespó³, z wicepremierem
Mieczys³awem Jagielskim
na czele, do rozmów ze
strajkuj¹cymi i do uciszenia
strajkuj¹cych za³óg. 7 sierp-
nia w Stoczni Gdañskiej
zostaje zwolniona, na piêæ
miesiêcy przed emerytur¹,
suwnicowa Anna Walenty-
nowicz, dzia³aczka i uczest-
niczka strajku w 1970 r.
Rozpoczyna siê wielka ak-
cja obrony A.  Walentyno-
wicz. Staje Stocznia Gdañs-
ka, a 15 sierpnia 1980 roku
strajki obejmuj¹ Trójmiasto.
Powstaje radiowêze³ i po-
wielarnia ulotek, a 23 sierp-
nia wychodzi pierwszy nie-
zale¿ny numer Strajkowego
Biuletynu Informacyjnego
„Solidarnoœæ”, nazwanego
tak przez dziennikarza
Krzysztofa Wyszkowskiego. 

16 sierpnia w nocy przyby-
waj¹ do Stoczni przedstawi-
ciele 21 zak³adów i powstaje
Miêdzyzak³adowy Komitet
Strajkowy, który ma prowa-
dziæ rozmowy z w³adzami
centralnymi, a g³ównym ce-
lem jest powo³anie wolnych
zwi¹zków zawodowych. W
jego sk³adzie s¹ m.in. Lech
Wa³êsa, Anna Walentyno-
wicz, Lech B¹dkowski, Jo-
anna Duda-Gwiazda, An-
drzej Gwiazda, Bogdan Lis i
Andrzej Ko³odziej. Jeszcze
w tym dniu MKS formu³uje
21 postulatów adresowa-
nych do w³adz centralnych.
17 sierpnia ks. Henryk Jan-
kowski odprawia przed
bram¹ Stoczni Gdañskiej
niedzieln¹ Mszê œw. dla
strajkuj¹cych stoczniowców.
W Warszawie Mszê œw. od-
prawi³ ks. Jerzy
Popie³uszko. W ca³ej Polsce
zaczêto wówczas wieszaæ
krzy¿e w zak³adach pracy,
szko³ach i szpitalach. Te
krzy¿e sta³y siê symbolem
wolnoœci i niepodleg³oœci i
wisz¹ do dnia dzisiejszego.”                            

- Aparat partyjny uwa¿a³
system w³adzy komunistycz-
nej za najlepszy, a ideologiê
marksistowsko-leninowsk¹
za jedynie s³uszn¹ - opowia-
da dalej Andrzej Majewski. -
W³adys³aw Gomu³ka w 1945
r., podczas jednego z wy-
st¹pieñ powiedzia³: „W³adzy
raz zdobytej nie oddamy
nigdy!”. Wyrazi³ w ten spo-
sób przekonanie, ¿e rz¹dy
komunistyczne w Polsce s¹
wieczne i tylko komunistom
przynale¿ne. Byliœmy prze-
konani, ¿e w koñcu broni¹c
swoich uprzywilejowanych
pozycji wyprowadz¹ przeciw
nam oddzia³y milicji. Tych
21 Postulatów Gdañskich
by³o przez komunistów nie

do przyjêcia , poniewa¿
podwa¿y³yby przewodni¹
rolê PZPR.  A jednak robot-
nicy dopiêli swego…”
Cytujê kolejny fragment
z EchoGorzowa.pl: „Na-
le¿y pamiêtaæ, ¿e socjalis-
tyczna w³adza swój
pocz¹tek wywodzi³a z leni-
nowskiej krwawej rewolucji
1917 r. oraz terroru stali-
nowskiego na pod³o¿u ideo-
logii marksistowskiej. Ten
leninowski i stalinowski
re¿im poch³on¹³, wg  Rober-
ta Conquesta (w: Wielki ter-
ror) oko³o 40 mln ofiar re-
presji w ZSRR. Aleksander
So³¿enicyn w ksi¹¿ce Archi-
pelag GU£ag 1918-1956
szacuje, ¿e w samych
gu³agach w ZSRR od  rewo-
lucji do 1956 r. uœmiercono
ok. 60 mln ludzi.  Masowe
mordy w imiê ideologii po-
pe³nione przez re¿imy
pañstw komunistycznych w
XX wieku wynosz¹ ok. 100
mln œmiertelnych ofiar. Wie-
lu badaczy podaje nawet do
170 mln. ofiar re¿imów ko-
munistycznych w imiê spra-
wiedliwoœci i lepszego œwia-
ta. Leonid Bre¿niew wyda³
nawet doktrynê polityczn¹,
wed³ug której ¿aden kraj na-
le¿¹cy do Uk³adu Warszaw-
skiego nie móg³ zawróciæ z
drogi komunizmu. Ka¿dy z
tych rz¹dów móg³ liczyæ na
„bratni¹ pomoc”. 
To wszystko wskazy-
wa³o, ¿e zmiany w Polsce
s¹ niemo¿liwe. Jednak ro-
botnicy z pod znaku Soli-
darnoœci nie cofnêli siê.

- Z tej determinacji po-
wsta³o 21 Porozumieñ Gda-
ñskich, a wœród nich naj-
wa¿niejszym by³o:  1. Ak-

ceptacja niezale¿nych od
partii i pracodawców wolnych
zwi¹zków zawodowych […] -
mówi Andrzej Majewski. 

31 sierpnia 1980 r., w sali
BHP Stoczni Gdañskiej, ro-
botnicy podpisali porozu-
mienie pomiêdzy MKS, re-
prezentuj¹cym ponad 700
zak³adów, a delegacj¹
rz¹dow¹. Pod siln¹ presj¹
przyjêto te 21 postulatów ro-
botniczych.
Trzeba pamiêtaæ, ¿e
ogromne znaczenie mia³a
wizyta Jana Paw³a II w
Warszawie w 1979 roku, i
Jego s³ynne s³owa: 
,,Niech zst¹pi Duch Twój i
odnowi oblicze ziemi-tej
ziemi”, a wczeœniej w 1978
r. na placu œw. Piotra w
Rzymie uzbroi³ Polaków w
odwagê s³owami: „Nie
lêkajcie siê! Otwórzcie
drzwi Chrystusowi!”. To
by³y s³owa zapalaj¹ce dla
zjednoczenia siê ca³ego
spo³eczeñstwa. Do wolnych
i niezale¿nych zwi¹zków za-
wodowych Solidarnoœæ
przyst¹pi³o ponad dziesiêæ
milionów Polaków. Powsta³a
si³a, której marsz do zmian
ustrojowych ju¿ nikt nie
móg³ zatrzymaæ, nawet
czo³gi na ulicach. Po 31
sierpnia 1980 r. i po podpi-
saniu porozumieñ gda-
ñskich, bieg historii w Pol-
sce przyspieszy³, a 24 pa-
Ÿdziernika 1980 r. S¹d
Wojewódzki w Warszawie
wpisa³ do rejestru Nieza-
le¿ny Samorz¹dny Zwi¹zek
Zawodowy „Solidarnoœæ”. 

- Czuliœmy, ¿e komuniœci
szykuj¹ siê do rozprawy z
Solidarnoœci¹, ale my roz-
krêcaliœmy swoj¹ wolno-

œciow¹ i antykomunistyczn¹
dzia³alnoœæ coraz szerzej.
Drukowaliœmy ulotki i pisma
ca³¹ par¹. Jacyœ smêtni pa-
nowie ci¹gle siê ko³o nas
krêcili… A oni w tajemnicy
przygotowywali stan wojen-
ny przeciw ca³emu
spo³eczeñstwu. To by³ ich
najwiêkszy b³¹d…- uwa¿a
Andrzej Majewski.
Andrzeja  Majewskiego z
¿on¹ i dzieæmi, w 1983 ro-
ku, SB wydali³a do Szwe-
cji. Przeszed³ on gehennê
na obczyŸnie, a dzisiaj…
A dzisiaj to przyk³ad wiel-
kiego patrioty, to ju¿ œwia-
towej s³awy artysta malarz
i  hafciarz, który swoje ar-
tystyczne ¿ycie poœwiêci³
jednemu tematowi, któ-
rym jest malarstwo sakral-
ne z wizerunkiem Matki
Bo¿ej w Jej jasnogórskim
wizerunku. Namalowa³, w
akcie wdziêcznoœci, prawie
tysi¹c takich obrazów.  W
swej sztuce malarskiej wy-
pracowa³ w³asn¹ ciekaw¹
technikê malarsk¹ i  nowa-
torski rodzaj operowania
kolorami i kompozycj¹ t³a
wype³nianego ¿yw¹ natur¹
kwiatów, rzeczy i osób.
Ka¿dy obraz z wizerunkiem
Maryi Jasnogórskiej ma do-
datkowo jeszcze w swej
koncepcji artystycznej za-
wart¹ myœl teologiczn¹, his-
toryczn¹ i moraln¹.

Dzia³alnoœæ artystyczn¹
rozpocz¹³ po „cudownej
pielgrzymce” na Jasn¹ Górê
w 1991 roku, zainspirowany
wizyt¹ Ojca Œwiêtego Jana
Paw³a II do Ojczyzny. Ju¿
40 lat mieszka i realizuje
swoj¹ pasjê malarza sakral-
nego w Sztokholmie.

Namalowane i przyozda-
biane obrazy rozdaje za
darmo, bo uwa¿a, ¿e to
bêdzie milsze Panu Bogu.
Takich obrazów z motywem
Matki Bo¿ej i tak¹ technik¹
malarsk¹ nie maluje nikt
nigdzie na œwiecie. Maluje
na deskach, stosuje przy
tym rzadko spotykan¹ tech-
nikê szpachelkowego
nak³adania kolorów. Wy-
gl¹daj¹ jak ikony, ale ikona-
mi nie mo¿na ich nazywaæ.
Niektóre obrazy z wizerun-
kiem Matki Bo¿ej przyozda-
bia sukienkami, które wcze-
œniej projektuje, wyszywa,
haftuje i ubogaca bi¿uteri¹.
Tak tworzone sukienki
staj¹ siê trójwymiarowe i
promieniuj¹ blaskiem
ozdób.

- Obrazy zdobi¹ setki ko-
œcio³ów, posiadaj¹ je pry-
watni kolekcjonerzy, zdobi¹
wiele domów i znajduj¹ siê
w wielu krajach, w zbiorach
wielu kolekcjonerów i galerii,
a nawet u kilku pastorów
szwedzkich - podaje An-
drzej Majewski.

Encyklopedia Gorzowska
multimedialna pisze o nim,
¿e to dzia³acz opozycyjny
NSZZ Solidarnoœæ, malarz
sakralny, aresztowany w
kwietniu 1982 roku i skaza-
ny za dzia³alnoœæ opozy-
cyjn¹ na dwa lata pozbawie-
nia wolnoœci. Wspó³organi-
zator pomocy dla
Solidarnoœci  i… nastêpuje
d³uga lista zas³ug cz³owieka
zatroskanego o Polskê. O
patriotycznej i opozycyjnej
dzia³alnoœci Andrzeja i jego
¿ony Anny, o przeœladowa-
niach, a przede wszystkim o
zas³ugach dla Polski, Soli-
darnoœci i przyjació³ z pod-
ziemia, koñczê niebawem
pisanie ksi¹¿ki pt. „Andrzej
Jan Majewski. Drukarz, go-
rzowski  opozycjonista i
dzia³acz NSZZ Solidarnoœæ.
Artysta  malarz i hafciarz sa-
kralny.”

Nale¿y ocaliæ od zapom-
nienia dzia³alnoœæ opozy-
cyjn¹ Andrzeja i ¿ony Anny.
Tam na obczyŸnie, po 1983
roku na wygnaniu w Szwe-
cji, nie zadowolili siê tym
szwedzkim spokojem, który
mogli ju¿ mieæ. Organizuj¹
w Szwecji manifestacje
przeciwko komunistyczne-
mu re¿imowi w Polsce, or-
ganizuj¹ pomoc w ró¿nej
formie dla polskiego patrio-
tycznego podziemia i zdele-
galizowanych stanem wo-
jennym zwi¹zkowych struk-
tur Solidarnoœci. Ten
przymusowy wyjazd do
Szwecji  ca³ej ich rodziny z
paszportami w jedn¹ stronê
móg³by byæ dobrym tema-
tem scenariusza niejednego
filmu historyczno-fabularne-
go ukazuj¹cego prawdê
czasów stanu wojennego
przeciwko Polakom.  

Pyta³em historyków sztuki,
kto w swym dorobku malar-
skim mia³by tak wielk¹ ko-
lekcjê obrazów z wizerun-
kiem Matki Bo¿ej Jasnogór-
skiej, jak Andrzej Majewski,
ale nie znali kogoœ podob-
nego.  Trzeba to mu przy-
znaæ, ¿e jest ewenementem
na skalê  œwiatow¹, choæ on
osobiœcie takiego uznania
nigdy nie oczekuje. Dlatego
powstaje o nim, o jego
¿onie i rodzinie ksi¹¿ka.
Andrzej i Anna Majewscy
przyjechali,  jak co roku, do
Polski, do Gorzowa i patrz¹,
jak ich Ojczyzna jednak po-
wstaje z tzw. transformacji
Sachsa-Balcerowicza, odra-
dza siê, roœnie w si³ê i do-
gania swym poziomem gos-
podarczym wiele krajów
Unii Europejskiej, niektóre
wyprzedza, a dla wielu
pañstw staje siê wzorem
spo³ecznych dobrych roz-
wi¹zañ solidarnego pa-
ñstwa.

AUGUSTYN WIERNICKI

Minęło 43 lata od sprzeciwu robotniczej Solidarności
W ostatnich dniach sierpnia obchodziliœmy 43. rocznicê podpisania Porozumieñ Szczeciñskich i Gdañskich oraz powstania NSZZ Solidarnoœæ. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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- W jakich okolicznoœciach
trafi³ pan do Gorzowa i roz-
pocz¹³ pracê w filii 
poznañskiej AWF?

- Skoñczy³em AWF w Pozna-
niu, gdzie uzyska³em dwie
specjalizacje trenera koszy-
kówki i trenera pi³ki no¿nej. Na-
tomiast propozycjê pracy w
Gorzowie otrzyma³em od pro-
fesora Bernarda Woltmanna,
który zna³ mnie wczeœniej z
uczelni. W Gorzowie zacz¹³em
równoczeœnie pracê w Stilonie
z trampkarzami, lecz w 1973
roku decyzj¹ rektora z Pozna-
nia nie mo¿na by³o pracowaæ
poza uczelni¹. Rektor wyrazi³
zgodê, ¿e mo¿emy tylko pro-
wadziæ kluby AWF. Roz-
pocz¹³em wtedy treningi z ko-
szykarzami, a potem z koszy-
karkami.
- Gorzowskie koszykarki, w
tym El¿bieta Rafalska, ceni³y
sobie treningi pod pana
okiem i nazywa³y pana
„Beks¹” nawi¹zuj¹c do na-
zwiska. Pamiêta pan ten
pseudonim? Jak wspomina
pan ten epizod z koszy-
kówk¹?

- Byæ mo¿e tak by³o z tym
pseudonimem, trudno mi teraz
sobie przypomnieæ. Walczyliœ-
my wówczas z dziewczynami
o drug¹ ligê. El¿bieta Rafalska
by³a bardzo dobr¹ studentk¹, a
potem kole¿ank¹ z pracy w go-
rzowskiej AWF. Ta przygoda z
koszykarkami nie trwa³a d³ugo,
gdy¿ wróci³em na jakiœ czas do
rodzinnego Z³otowa. Po po-
wrocie do Gorzowa praco-
wa³em ju¿ przy pi³ce no¿nej ja-
ko trener m³odzie¿y w Stilonie,
a nastêpnie by³em asystentem
pierwszych trenerów.
- Kiedy zdecydowa³ siê pan
na samodzieln¹ pracê w klu-
bach z okolic Gorzowa?

- Moja pierwsza samodzielna
praca trenerska z seniorami
mia³a miejsce w Stoczniowcu
Barlinek w 1985 roku, gdzie
spêdzi³em ponad sezon, na-
stêpnie przej¹³em SHR Woj-
cieszyce. Klub mia³ na koncie

minus dwa punkty i zajmowa³
ostatnie miejsce w tabeli. Przy-
pomnê, ¿e wtedy by³ taki regu-
lamin, ¿e za wygran¹ trzema
bramkami przyznawano do-
datkowy punkt, a przegrany je-
den traci³. To by³y czasy, gdy
handlowano meczami, zda-
rza³y siê tzw. niedziele cudów.
Ja zawodnikom powiedzia³em,
¿e widzê w zespole potencja³,
ale czeka nas ciê¿ka praca.
Jeœli jej nie bêdzie, to szkoda
sobie zawracaæ g³owê i nie
chcê, by robiono ze mnie dur-
nia. 
- Wiejski klub SHR Wojcie-
szyce by³ bliski nawet awan-
su do drugiej ligi?

- Zawodnicy podjêli rêkawicê,
a mia³em wówczas sporo stu-
dentów w dru¿ynie i zaczêliœ-
my siê pi¹æ do góry w drugiej
rundzie. Zmieni³em wówczas
regulamin premiowania i za
wygrany mecz mo¿na by³o do-
staæ niez³¹ wyp³atê. Ja nigdy
nie premiowa³em zawodników
tak samo, lecz wed³ug ich
zas³ug dla klubu. Prowadzi³em
szczegó³owe obserwacje ich
zaanga¿owania w treningi oraz
mecze. Przez 26 kolejnych
spotkañ nie doznaliœmy po-
ra¿ki, a rywalami w lidze by³y
takie zespo³y jak Warta Poz-
nañ, Flota Œwinoujœcie, Lechia
Zielona Góra, Chemik Police,
Elana Toruñ, Gryf S³upsk.
Dru¿yna wiejska ogrywa³a ze-
spo³y z du¿ych oœrodków miej-
skich i by³a bliska awansu do
drugiej ligi.
- Klub z Wojcieszyc w roku
1987 sta³ siê rewelacj¹ roz-
grywek Pucharu Polski.
Mo¿e pan przybli¿yæ kulisy
œwietnej postawy zespo³u,
który sta³ siê znany w ca³ej
Polsce?

- Sam skrót klubu SHR, czyli
Stacja Hodowli Roœlin wzbu-
dza³ w œrodowisku pi³karskim
ciekawoœæ i uœmiech, a potem
lekcewa¿enie i myœl, ¿e prze-
ciwnicy z ³atwoœci¹ rozprawi¹
siê z wiejsk¹ dru¿yn¹. Na
szczeblu województwa wygra-

liœmy ze Stilonem Gorzów, po-
tem pokonaliœmy Energetyka
Gryfino. Wygraliœmy w kolejnej
rundzie z Ark¹ Gdynia, która
przyjecha³a na nocleg do Go-
rzowa wypasionym autokarem.
My w dniu meczu zbieraliœ-my
siê na ulicy Kosynierów Gdy-
ñskich i jechaliœmy do Wojcie-
szyc jakimœ starym ¿ukiem,
który mia³ takie dwie deski na
pace. Ko³o bia³ego koœcio³a
widzê, ¿e Arka jedzie za nami
tym piêknym autokarem. Mó-
wiê do kierowcy ¿uka, aby
przyspieszy³, ¿eby nas nie za-
uwa¿yli, ¿e my takim
„¿uczkiem” jedziemy i zaraz
bêdziemy graæ. Przyjechali-
œmy ostatecznie do Wojcie-
szyc przed nimi, gdy¿ goœcie z
Gdyni nie mogli, jak i inne
zreszt¹ dru¿yny, znaleŸæ bois-
ka. Kolejny rywal, który wyje-
cha³, jako przegrany z Wojcie-
szyc, to by³a Gwardia Koszalin,
w której wystêpowa³ wtedy oj-
ciec Sebastiana Mili. Zreszt¹,
dodam na marginesie, ¿e ja u

siebie mia³em w sk³adzie Mirka
Kêdziorê, którego syn jest re-
prezentantem Polski. Gwardia
wystêpowa³a wtedy w drugiej
lidze, a wygraliœmy z nimi bar-
dzo pewnie. 

- Opowieœci o tym, ¿e ry-
wale nie mogli zlokalizowaæ
Wojcieszyc na mapie Polski,
s¹ prawdziwe?

- Z lokalizacj¹ Wojcieszyc
mieli problem w Ruchu Cho-
rzów, który by³ naszym na-
stêpnym przeciwnikiem. Py-
tam w klubie, czy dzwonili do
nas i czy maj¹ zarezerwowany
w hotelu nocleg. Kierownik
mówi, ¿e nikt z Chorzowa nie
dzwoni³ w sprawie noclegu
przed meczem. Zdziwi³em siê,
jak to chc¹ od razu z autobusu
wysi¹œæ po tylu godzinach jaz-
dy i graæ z nami. Powiedzia³em
kierownikowi, ¿eby do nich za-
dzwoni³ i okaza³o siê, ¿e mieli
ju¿ nocleg, ale w Jeleniej Gó-
rze, gdy¿ tam w pobli¿u te¿ jest
wioska Wojcieszyce.
- Prawdziwa euforia zapa-
nowa³a po wygranej w kolej-
nej rundzie w³aœnie z Ru-
chem Chorzów?

- Straciliœmy bramkê po
strzale Krzysztofa Warzychy,
ale odwróciliœmy losy spotka-
nia. Dobrze wykonywaliœmy
sta³e fragmenty gry, co by³o
moim konikiem i du¿o nad tym
pracowaliœmy na treningach.
Mia³em te¿ w sk³adzie niesa-
mowicie szybkiego Krzysztofa
Kmieciaka na skrzydle, a on
mia³ po prostu uciekaæ defen-
sorom i doœrodkowaæ w pole
karne lub wchodziæ obrêb
szesnastki. W³aœnie po faulu
na nim by³ karny, a gola strzeli³
Pawe³ Jaworski. Dwa lata póŸ-
niej Ruch zosta³ mistrzem Pol-
ski, a Warzycha zdoby³ tytu³
króla strzelców. Po naszej wy-
granej mówi³, ¿e do koñca

¿ycia zapamiêta, gdzie le¿¹
Wojcieszyce.
- Jak blisko byliœcie poko-
nania kolejnej przeszkody,
czyli £KS £ódŸ? 

- Mecz rozgrywany w listopa-
dzie 1987 roku rozpocz¹³ siê
dla nas œwietnie, gdy¿ po
dwóch minutach prowadziliœ-
my. Potem jednak ros³y obro-
ñca kadry Wojciecha £azarka
Juliusz Kruszankin strzeli³ nam
dwie bramki. Pojedynek by³
wyrównany, a pod koniec ³od-
zianie wykopywali pi³ki w
ogródki dzia³kowe, a wtedy nie
by³o tylu pi³ek, co dziœ. Mecze
gromadzi³y t³umy kibiców i o
Wojcieszycach by³o g³oœno. 
- Trzeba jednak przypo-
mnieæ, ¿e £KS by³ jesieni¹
1987 roku w œwietnej formie
i mia³ znakomitych pi³karzy.

- Dodam, ¿e £KS £ódŸ jesie-
ni¹ 1987 roku by³ liderem
ówczesnej pierwszej ligi. Mieli
mocny zespó³, a w sk³adzie by-
li Terlecki, Chojnacki, Bako,
Bendkowski, Wiêzik, Kruszan-
kin, Podolski, Soczyñski. Wiêk-
szoœæ to byli wtedy aktualni
kadrowicze, reprezentanci
m³odzie¿ówki, a trenerem by³
Leszek Jezierski. 
- W jakich okolicznoœciach
zosta³ pan w 1992 roku tre-
nerem w Zag³êbiu Lubin,
które wystêpowa³o w pierw-
szej lidze?

- Prowadzi³em wtedy Celu-
lozê Kostrzyn i otrzyma³em te-
lefon od kolegi, który pracowa³
w Zag³êbiu. By³ to znany mi z
gorzowskiej uczelni Rysiu Pan-
fil, który odszed³ do Lubina,
gdzie zosta³ po jakimœ czasie
drugim trenerem, a Zag³êbie
siêgnê³o w roku 1991 po tytu³
mistrza Polski. Potem w kolej-
nym sezonie lubinianie s³abo
grali i zwolniono trenera Pu-
tyrê. Panfil mówi³ mi: ,,Dasz
radê i decyduj siê”. Nie by³em
topowym trenerem, ale ¿aden
ze znanych szkoleniowców nie
chcia³ przyjœæ do Zag³êbia,
gdy¿ dziesiêciu zawodnikom
koñczy³y siê kontrakty i nie
chcieli ich przed³u¿yæ. W tym
gronie by³o piêciu reprezentan-
tów. 

- Mimo tych przeciwnoœci
postanowi³ pan zaryzyko-
waæ?

- Pojecha³em na rozmowy i
podpisa³em kontrakt na dwa
lata, a Panfil zosta³
menad¿erem dru¿yny. Na
pierwszym treningu mia³em
tylko szeœciu seniorów. Uzu-
pe³nia³em sk³ad juniorami, wra-
cali zawodnicy z wypo¿yczenia
i uda³o siê utrzymaæ zespó³ w
lidze w moim pierwszym roku
pracy. Do dru¿yny wprowa-
dzi³em miêdzy innymi Ra-
dos³awa Ka³u¿nego.
- W³aœnie, zapytam o tego
by³ego reprezentanta, gdy¿
Ka³u¿ny wspomina³ w swo-
jej ksi¹¿ce, ¿e zaaplikowa³

mu pan dietê cud i by³ z tego
powodu bardzo z³y. Jak to
dok³adnie wygl¹da³o?

- Radek mia³ spor¹ nadwagê,
by³ wysoki, ale mia³ doœæ cien-
kie nogi. Mówi³em mu, ¿e z
tak¹ wag¹ bêdzie wiecznie
kontuzjowany. Dodatkowo do-
karmia³a go jedna z pi³karek
rêcznych Zag³êbia, która
mieszka³a na wsi pod Lubi-
nem. Przywozi³a mu kurczaki,
gêsi, ciasta, s³odycze i Radek
zwyczajnie nie trzyma³ wagi.
Ustaliliœmy w kontrakcie, ¿e
ma mieæ 82 kg i wtedy dostaje
ka¿dego miesi¹ca pieni¹dze,
jeœli ma wiêcej - nie otrzyma
¿adnej wyp³aty. Æwiczy³, bie-
ga³, korzysta³ z sauny, mniej
jad³ i okaza³o siê, ¿e mo¿e
utrzymaæ prawid³ow¹ wagê.
Tak wygl¹da³a ta dieta cud,
zreszt¹ on póŸniej mi dziêko-
wa³ i mówi³, ¿e gdyby mnie nie
pos³ucha³, to kariery by nie zro-
bi³.
- A jak pan wspomina
pracê na gorzowskim po-
dwórku - w Stilonie?

- Bywa³o ró¿nie, ale ja za-
wsze powtarza³em dyrekto-
rom, którzy próbowali ingero-
waæ w moje kompetencje. Mó-
wi³em: ,,Panowie, wy siê
znacie na w³óknach, na ta-
œmach, a ja na pi³ce”.  Mia³em
ten komfort, ¿e nie trzyma³em
siê kurczowo sto³ka trenerskie-
go, gdy¿ ca³y czas by³em za-
trudniony w gorzowskiej uczel-
ni. To by³y ju¿ jednak lata po
transformacji ustrojowej, gdy
od zak³adu by³y coraz mniej-
sze pieni¹dze na pi³kê. Brako-
wa³o równie¿ dobrej atmosfery.
- Który z prowadzonych
przez pana zawodników wy-
war³ na panu najwiêksze
wra¿enie?

- W Zag³êbiu prowadzi³em
szybkiego reprezentanta Pol-
ski, a póŸniej pi³karza Bunde-
sligi, S³awomira Majaka. To
by³ bardzo dobry zawodnik.
Doda³bym jeszcze Radka
Ka³u¿nego oraz Burzawê. Ze-
nek mia³ niez³e uderzenie z le-
wej i prawej nogi oraz dodat-
kowo œwietnie gra³ g³ow¹,
chocia¿ nie imponowa³ wzros-
tem. Mia³ niesamowity in-
stynkt pi³karski, ale przede
wszystkim myœla³ na boisku i
seryjnie zdobywa³ gole.
Zreszt¹, Zenka sprowadzi³em
z Wojcieszyc do Stilonu w la-
tach 80. XX wieku.
- Czym w tej chwili siê pan
zajmuje na gorzowskiej
uczelni?

- Prowadzê specjalizacjê dla
studentów z pi³ki no¿nej.
Kszta³cimy tu nauczycieli wy-
chowania fizycznego, a nie tre-
nerów, a nauczyciel musi mieæ
pewien zasób æwiczeñ, który
musi pokazaæ w szkole. Nie
musi znaæ jakichœ g³êbokich
tajników taktyki.
- Dziêkujê za rozmowê

Janusz Płaczek w czasach pracy w Lubinie
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Janusz Płaczek to jedna z trenerskich legend Gorzowa i nie tylko
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Żukiem uciekali przed rywalem 
Z dr. Januszem P³aczkiem wyk³adowc¹ w gorzowskiej filii AWF oraz by³ym trenerem m.in. Zag³êbia Lubin, Stilonu Gorzów oraz SHR Wojcieszyce,
rozmawia Przemys³aw Dygas



Z histori¹ trudno dyskuto-
waæ, zw³aszcza kiedy 
przejrzy siê wyniki Stalow-
ców od 2012 roku. Ka¿dora-
zowo nasz zespó³ w roku
parzystym jedzie w finale
rozgrywek, a w roku niepa-
rzystym zajmuje miejsce po-
ni¿ej drugiego. W tym sezo-
nie jest to pi¹ta pozycja.

Jaki to by³ sezon ligowy dla
gorzowian? Trudny, bo
pierwszy od 12 lat bez Bar-
tosza Zmarzlika. Dotych-
czasowy lider i kapitan od-
szed³ do Lublina, a w jego
miejsce uda³o siê pozyskaæ
Oskara Fajfera, który ostat-
ni raz w Ekstralidze jeŸdzi³
siedem lat temu, jeszcze ja-
ko junior. W obliczu nie naj-
silniejszego sk³adu, w tym
równie¿ zawodnika na pozy-
cji U-24, nasz zespó³ nie by³
zaliczany do faworytów.
Ma³o tego, nie brakowa³o
g³osów, i¿ jest to szybciej
kandydat do spadku ni¿ wal-
ki o medal, czy nawet awans
do play off. 

W rundzie zasadniczej
¿ó³to-niebiescy pokazali cha-
rakter, mieli trochê sportowe-
go szczêœcia i w pe³ni
zas³u¿enie awansowali do
play off z wysokiej, bo z trze-

ciej pozycji. W trakcie roz-
grywek zbudowali te¿ opiniê
zespo³u mog¹cego walczyæ
o medal, pokazali te¿ cha-
rakter wojowników, gdy¿ na-
wet w kilku przegranych me-
czach nie poddawali siê ani
przez moment.

Niestety, w przeddzieñ
pierwszych spotkañ æwieræfi-
na³owych, w trakcie rozgry-
wanego w Rydze turnieju

Grand Prix £otwy, powa¿ne-
mu wypadkowi uleg³ Anders
Thomsen. I choæ Duñczyk
by³ w tym sezonie bardzo
skuteczny, to jednak nie
mo¿na by³o za niego zasto-
sowaæ ,,zastêpstwa zawodni-
ka’’. ebut.pl Stal przyst¹pi³a
wiêc do trudnych meczów z
Tauronem W³ókniarzem moc-
no os³abiona. I niestety, nie-
wiele zabrak³o jej do awansu.

Z przebiegu sezonu nie
mo¿na mieæ wiêkszych pre-
tensji do zespo³u, zaprezen-
towa³ on siê na tyle, na ile
potrafi³. Oczywiœcie zawsze
mo¿na siê dopatrzyæ drob-
nych b³êdów, ale z drugiej
strony te¿ niewielu przewidy-
wa³o, ¿e gorzowianie maj¹c
naprawdê sporo luk w sk³ad-
zie podejm¹ tak dzieln¹
walkê.

Si³¹ dru¿yny byli liderzy -
Martin Vaculik, Anders
Thomsen i Szymon 
WoŸniak. Wszyscy oni poje-
chali na wysokim poziomie.
Mo¿e w samej koñcówce
rozgrywek trochê nierówno
prezentowa³ siê WoŸniak, ale
i tak spisa³ siê lepiej ni¿ w
poprzednich sezonach. Po-
zytywnie zaskoczy³ Oskar
Fajfer, który mia³ kilka œwiet-
nych wystêpów, choæ zda-
rza³y mu siê równie¿
wyj¹tkowo s³abe, ale w prze-
kroju ca³ego sezonu zas³u¿y³
na pozytywn¹ ocenê i liczy-
my, ¿e w przysz³ym roku
ustabilizuje swoj¹ dyspo-
zycjê na poziomie 8-10
punktów.

Pozostali nasi zawodnicy
jeŸdzili ró¿nie. Postêpy zrobi³
Oskar Paluch, który sta³ siê
pewnym punktem formacji
m³odzie¿owej, wygra³ sporo
juniorskich wyœcigów, ale
jeszcze brakuje mu umiejêt-
noœci i doœwiadczenia, ¿eby
walczyæ jak równy z równym
z seniorami. Dobrym syg-
na³em jest to, ¿e ju¿ przytra-
fi³y mu siê takie biegi, w któ-
rych wygrywa³ z gwiazdami
œwiatowych torów, ale na ra-
zie s¹ to pojedyncze

,,strza³y’’. Niestety, s³aby se-
zon mia³ Mateusz Bartko-
wiak, do tego zakoñczony
pechow¹ kontuzj¹ w zawo-
dach m³odzie¿owych. Za-
stêpuj¹cy go w koñcówce
rozgrywek Jakub Stojanow-
ski zanim opanowa³ emocje i
zacz¹³ jechaæ tak, jak jeŸdzi
w innych zawodach, to 
skoñczy³ siê w³aœnie sezon
ligowy. Najbardziej rozczaro-
wa³ chyba Wiktor Jasiñski.
Jeszcze na gorzowskim to-
rze mia³ on niez³e wystêpy,
dzielnie walczy³ z najlepszy-
mi, ale na wyjazdach to ju¿
by³ du¿y k³opot. Poza dobrym
meczem w Grudzi¹dzu w po-
zosta³ych bardziej statystowa³
ni¿ walczy³ o punkty.

Teraz czeka nas d³uga
przerwa w trakcie, której do-
wiemy siê, w jakim ostatecz-
nie sk³adzie Stal przyst¹pi do
nowego sezonu. Wiadomo,
¿e umowy podpisz¹ wszyscy
obecni seniorzy, wa¿ne kon-
trakty maj¹ te¿ juniorzy.
Otwartym pytaniem pozosta-
je, czy dzia³acze bêd¹ chcieli
wymieniæ zawodnika na po-
zycji U-24 oraz pozyskaæ do-
datkowego, wysokiej klasy
m³odzie¿owca? 

DOROTA WALDMANN
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Żużlowcy ebut.pl Stali Gorzów w sezonie 2023. Od lewej: Mathias Pollestad, Mateusz
Bartkowiak, Oskar Paluch, Anders Thomsen, Wiktor Jasiński, Oskar Fajfer, Szymon Woźniak
i Martin Vaculik
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Pechowe zakończenie sezonu dla Stali
Potwierdzi³a siê stara ¿u¿lowa zasada, ¿e skoro mamy nieparzysty rok, to nie ujrzymy ¿u¿lowców ebut.pl Stali Gorzów w tegorocznym finale PGE Ekstraligi.

Po³¹czy³ ich przeciwlotni-
czy zestaw rakietowy „zie-
mia-powietrze” (PZR) 2K11 -
KRUG, który stacjonowa³ w
Skwierzynie od 1975 do
2011 roku. Osoby, które pra-
cowa³y przy jego obs³udze
spotykaj¹ siê co miesi¹c w
barze Corner w Gorzowie.

- 10 lat temu spotkaliœmy
siê na pogrzebie naszego
kolegi i w trakcie rozmowy
doszliœmy do wniosku, ¿e
dlaczego nie mamy kultywo-
waæ naszych tradycji wœród
innych i spotykaæ siê w gro-

nie kole¿anek i kolegów, z
którymi s³u¿yliœmy - mówi
Marek Majewski, honorowy
prezes klubu.

I tak obecnie gorzowski
Klub KRUGA  liczy ponad
250 osób i dziêki pani Hali-
nie Koœciukiewicz, w³aœci-
cielce lokalu,  regularnie
spotykaj¹ w pubie towarzy-
sko-sportowym  Corner na
osiedlu Staszica.

- Tak du¿e zainteresowanie
przynale¿noœci¹ do Klubu
Kruga œwiadczy, ¿e jesteœmy
potrzebni, zw³aszcza ¿e

przynale¿noœæ jest w pe³ni
dobrowolna. Jedynym wa-
runkiem zostania cz³onkiem
jest bycie w przesz³oœci
¿o³nierzem lub pracownikiem
cywilnym w wy¿ej podanym
okresie - dodaje prezes Ma-
jewski.

Spotkania wewn¹trzklubo-
we to nie jedyna aktywnoœæ
Klub u, który organizuje rów-
nie¿ pikniki militarne, wie-
czerze wigilijne oraz zawody
strzeleckie.

- Organizujemy i oczywi-
œcie bierzemy udzia³ w

ró¿nych piknikach militar-
nych i innych przedsiêwzi-
êciach - mówi £ukasz
Sztachelski - jeden z
„krugowców”. - To mi³y
czas, gdzie mo¿emy spot-
kaæ siê w gronie by³ych
kolegów, szczególnie kie-
dy mamy ma³o czasu na
spotkania towarzyskie.
Dodam jeszcze, ¿e
dzia³alnoœæ klubu jest
utrzymywana wy³¹cznie
przez cz³onków - podkre-
œli³.

RYSZARD  WALDUN
Marek Majewski i Łukasz Sztachelski wspominają
działalność swojego Klubu
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Dziesięciolecie świętuje Klub KRUGA
Ró¿ne s¹ powody, dla których ludzie siê spotykaj¹ i zrzeszaj¹. Nie ma co ukrywaæ, ¿e ten powód jest szczególny, choæ upraszczaj¹c sprawê mo¿na
powiedzieæ, ¿e s¹ to koledzy z by³ej pracy.  
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